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Îsziòas

Laikâ, kad Balvu novada domes deputâti apstiprinâja paðvaldîbas 2025.gada
budþetu, tostarp finansçjumu 44 879 eiro apmçrâ XIII Latvijas Skolu jaunatnes
dziesmu un deju svçtkiem, Balvu, Gulbenes un Alûksnes kori tikâs kopmçìinâjumâ,
lai izdziedâtu svçtku repertuârâ iekïautâs dziesmas.

Jâsecina, ka skançja patiesi vareni, turklât interesanti bija paklausîties diriìenta un pedagoga
Jurìa Câbuïa ieteikumus un izteikumus, kurus cilvçks, kuram lâcis uzkâpis uz auss, visticamâk,
nesaprastu vai pârprastu, piemçram: “Nepasvîtrojiet galotnes, lai forði sanâktu; jâcenðas
meditatîvi dziedât; takts uz 29.” Kopmçìinâjuma noslçgumâ viòð deva padomu, lai svçtki
bûtu divtik labâk izdevuðies: “Bûsiet daudz priecîgâki un laimîgâki, ja varçsiet visas dziesmas
izdziedât no galvas. Jûs pat neaptverat, cik esat fantastiski labs kopkoris. Jûs esat vienkârði
super!” Jautâts, vai koristu sniegumu nav pârlielîjis, J.Câbulis lietiðíi atzina, ka tas ir ïoti
objektîvs secinâjums: “Uz kopmçìinâjumiem vienmçr braucu ar cerîbu, ka sastapðu labu
kopkori. Priecâjos, ka Balvi, Gulbene, Alûksne, kopâ satikuðies, veido kolosâlas bçrnu un
jaunieðu koru skaòas. Kâds bûtu ieteikums? Ðî pusgada laikâ, kad viòi gatavosies skatçm un
kad skates bûs jau pagâjuðas, ne mirkli nepazaudçt motivâciju. Ja izdosies noturçt gatavoðanâs
nospriegojumu lîdz svçtkiem, tad esmu pilnîgi pârliecinâts, ka tie izdosies. Nereti mçdz bût tâ,
ka mçs sagatavojamies uz skati un pçc tam atslâbinâmies, zinot, ka kaut kad brauksim uz

Kopmçìinâjums Balvu Valsts ìimnâzijâ (foto). Mûzikas pedagoìe Linda Vîtola pçc kopmçìinâjuma neslçpa prieka un gandarîjuma sajûtu, uzsverot, ka izdarîts pirmais
pakâpiens uz Meþaparka estrâdes: “Dziesmu svçtki ir laimîgu, dziedoðu cilvçku kopâ bûðana. Kas vçl jâpamâcâs? Dziesma, tâpat kâ Rîga, nekad nav lîdz galam gatava, lîdz ar
to turpinâsim darbu pie smalkâm niansçm, pie izpildîjuma un sajûtu lîmeòa.”

Uz satikðanos Meþaparkâ!

Edgars Gabranovs svçtkiem. Svarîgi, lai process turpinâs arî pçc skates.” Lûgts atklât, ko atbildçtu desmitgadîgam
Jânîtim, kas ir dziesmu svçtki, diriìents atklâja, ka tâ ir viòa ideâlâ Latvija: “Ïoti ceru, ka bçrni
un jaunieði, kuri Meþaparka estrâdç nokïûs pirmo reizi, to sapratîs.”

Kolçìim piekrît virsdiriìents Mâris Sirmais: “Balvos esmu otro reizi dzîvç, un sajûtas ir
kolosâlas. Jums ir ïoti skanîgas balsis. Viena no îpaðajâm kvalitâtçm, protams, saistîta ar
skolotâjiem, kuri strâdâ ar bçrniem. Ir teiciens, ka Dievs ir viens, bet aizej uz vienu baznîcu, tur
dievkalpojums pârpildîts, bet citâ knapi uz Ziemassvçtkiem var savâkties. No kâ tas atkarîgs?
No Dieva vai personîbas, kas aiz tâ stâv? Jums ir ârkârtîgi profesionâli, spilgti skolotâji un
diriìenti, kuri strâdâ ar koriem. To tieðâm var redzçt, to nevar noslçpt. Bçrniem un jaunieðiem
ir jauka attieksme, arî to var redzçt. Viòu acis staro! Gribas ticçt, ka Latgales, arî Gulbenes un
Alûksnes pusç apzinâti vai neapzinâti saglabâjuðâs ikdienas dziedâðanas tradîcijas. Ïoti atðíiras,
kâ skan kori Latgalç un Kurzemç. Ðeit ir pilnskanîgs un dabîgs vokâls. Ðâdas tendences
vçrojamas arî pasaules kontekstâ. Ir nâcijas, kurâm pat visvienkârðâkais lauku paðdarbîbas
koris skan brîniðíîgi. Tâ ir tradîcija, kas mantota. 21.gadsimts ir íermeòa skaistuma kulta
laikmets. Meitenes vairâk domâ, kâ uzpost sev lûpas un nezin ko, bet puiðiem svarîgi uztrençt
muskulatûru. Tas ir raksturîgi mûsu laikmetam. No visas sirds novçlu ne tikai jaunieðiem, bet
arî jûsu vecuma cilvçkiem ðo dzîvi dzîvot pilnvçrtîgi – nevis ar izteiktu tieksmi uz ârieni, bet uz
sirdsapziòas, savas dvçseles kopðanas skaistumu.”

Uz satikðanos Meþaparkâ!
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Ar skatu nâkotnç
Pârved balvas no robotikas
èempionâta

Mâsas – vislielâkâ vçrtîba
Ceïo, sporto, spçlç teâtrî

Sagatavota videonodarbîba bçrniem
Latgalieðu kultûras kustîba “Volûda”, sadarbojoties ar Kristapu

Rasimu un grupu “Rupuèi”, sagatavojusi latgalieðu valodas
nodarbîbu jaunâko klaðu bçrniem “Lels, lelsokeans”, piedâvâjot
iespçju uzzinât vairâk par latvieðu valodas daþâdîbu, pateikt pamata
lietas latgaliski un dzirdçt arî vairâkus jaunus grupas “Rupuèi”
skaòdarbus. Nodarbîbas veidotâji aicina sagatavoto latgalieðu
valodas stundu iekïaut arî skolu mâcîbu programmâs, vienkârðâ un
atraktîvâ veidâ paplaðinot izpratni par latvieðu valodas daþâdîbu
un abâm tâs rakstu tradîcijâm.

Turpina ticçt ziemai
Ðî gada ziema ir bijusi netipiski silta gan Latvijâ, gan visâ Eiropâ,

tâpçc organizatori lçmuði Madonas slçpojumu pârcelt no 8. uz

23.februâri. Madonas slçpojumâ piedâvâs aizvadît piecas daþâdas
ieskaites: “Nateo” bçrnu distances, “Sunly” 2,5 km jaunieðu distance,
7 km “Herkuless” tautas distance, 15 km “Sportland” distance un
30 km “Meþu sili” distance, nodroðinot iespçju visai ìimenei pavadît
laiku kopâ, baudot ziemu un slçpoðanas priekus. Arî ðogad visi
Madonas slçpojuma dalîbnieki saòems medaïas par piedalîðanos.

Lauku labumu tirdziòð Balvos
8.februârî Balvos, laukumâ pie Balvu Kultûras un atpûtas centra,

notiks tradicionâlais lauku labumu tirdziòð, kurâ varçs iegâdâties
daþâdus lauku labumus, mâjraþotâju gardumus un amatniecîbas
izstrâdâjumus.
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Vârds þurnâlistam

Latvijâ

Izstâde Baltinavâ

Baltinavas muzejâ lîdz 22.februârim aplûkojama
INGRÎDAS BRIEDES sveèu kolekcija. Muzeja apmek-
lçtâji var apskatît aptuveni 400 daþâdas sveces.

Kolekcionâre atklâj, ka sveces kopð 80.gadu beigâm regulâri
iegâdâjas pati vai saòem dâvanâ. Ingrîda atceras, ka pirmâs
sveces, kas bijuðas daþâdu dzîvnieku izskatâ, iegâdâjusies
jau tad, kad bçrni bija mazi. Iedegusi un palicis þçl tik
skaistâm figûriòâm ïaut izgaist, tâ radusies interese par svecçm
un aizsâkusies kolekcijas veidoðana. Taujâta, vai ir kâda
mîïâka svece, viòa atteic, ka visas ir mîïas: “Krâju pârsvarâ
sveces kâ figûras, piemçram, kolekcijâ ir pûíi, zirgi, brieþi,
zaíi, câïi, kaíi, suòi, pçrtiíi, maðînîtes, eòìelîði... Man patîk
daþâdîba. Ir arî vietçjo bitenieku lietâs biðu vaska sveces, bet
pârsvarâ to izgatavoðanâ izmantots parafîns.” Ingrîdas
hobiju atbalsta vîrs un pieauguðie bçrni, kuri dzîvo Rîgâ un
Ogrç. Piemçram, vîrs izgatavojis speciâlus plauktus, kur
izvietot bagâtîgo sveèu kolekciju, kâ arî neiebilst, ja
kolekcionâre katras sveces iegâdei atvçl 4-5 vai pat 10 eiro.
Arî bçrni un 9 mazbçrni ciemojoties atved kâdu skaistu un
interesantu sveci. “Man patîk sveces. Ja kolekcionçðana
nesagâdâtu prieku, tad jau nekrâtu. Turpinâðu veidot
kolekciju, kas mâjâs aizòem vîra izgatavotos un sekcijas
plauktus, lîdz aptuveni 500 svecçm vai vairâk, kâ jau

Kolekcionç daþâdas sveces

Kolekcionâre. I.Briede ir dzimusi Kriðjâòos, uz Baltinavu
abi ar vîru pârcçlâs 80.gados. Sâkumâ strâdâja par
agronomi Baltinavâ, vçlâk skolâ mâcîja skolçniem
mâjturîbu, sociâlâs zinîbas, strâdâja par audzinâtâju.
“Ingrîda ir ïoti atsaucîga, piedalâs Baltinavas sabiedriskajâ
un kultûras dzîvç, dejo kolektîvâ “Gaspaþas”, apmeklç
izstâdes un piedalâs daþâdâs darbnîcâs. Ïoti aktîva
pensionâre, kuras hobijs ir svecîðu kolekcionçðana,” teic
Baltinavas muzeja darbinieces.

Patîk bçrniem.
Kolekcionâre
atzîst, ka
sveces, îpaði
maðînu vai
dzîvnieku
formâs, patîk
bçrniem, arî
Ingrîdas
deviòiem
mazbçrniem.

Sveèu daþâdîba. Izstâdç skatâmas mazas un lielas
daþâdu formu un krâsu sveces.

sanâks,” teic Ingrîda, piebilstot, ka mâjâs daþreiz iededz vien
tâ saucamâs baznîcas sveces, kad, piemçram, piemin
aizgâjçjus. Ziemâ vçl viens no baltinavietes vaïaspriekiem ir
zeíu adîðana, bet vasarâ labprât velta laiku krâðòu puíu
audzçðanai. Visu mûþu, kâ stâsta Ingrîda, ir paticis dejot un
lasît grâmatas: “Bet ar grâmatâm ir tâ – kâ iesâku lasît, tâ
neko citu nevaru padarît, jo gribas âtrâk uzzinât, kâ siþets
beigsies.”
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Saòçmâm lasîtâja jautâjumu par invaliditâtes pen-
siju: “Esmu 3.grupas invalîds. Vairâkiem invaliditâtes
pensijas saòçmçjiem ar janvâri ir paaugstinâtas pen-
sijas, bet man ðomçnes ieskaitîja bankas kontâ tieði
to paðu summu, ko iepriekðçjâ mçnesî. Kâpçc citiem
cilvçkiem ar 3.grupas invaliditâti ir lielâkas pensijas,
salîdzinot ar iepriekðçjo gadu, bet citiem pensijas
apjoms nav mainîjies?”

Atbildi sniedza Labklâjîbas ministrijas Sociâlâs apdroði-
nâðanas departamenta vecâkâ eksperte DACE TRUÐINSKA.

– Pilngadîgai personai invaliditâtes gadîjumâ var tikt
pieðíirta invaliditâtes pensija vai valsts sociâlâ nodroði-
nâjuma pabalsts invaliditâtes gadîjumâ. Pastâv bûtiska
atðíirîba starp abiem minçtajiem finansiâlâ atbalsta veidiem.

Tiesîbas uz invaliditâtes pensiju ir personai ar invaliditâti,
kurai apdroðinâðanas stâþs nav mazâks par trîs gadiem, tas
ir, persona pirms invaliditâtes iegûðanas ir bijusi nodarbinâta
vismaz trîs gadus, un kura nav sasniegusi vecuma pensijas
pieðíirðanai nepiecieðamo vecumu. Invaliditâtes pensijas tiek
izmaksâtas no valsts speciâlâ budþeta.

Meklçjam atbildi

Kâpçc nav palielinâta pensija?
Invaliditâtes pensijas apmçrs ir atkarîgs no personai

noteiktâs invaliditâtes grupas. III invaliditâtes grupas
gadîjumâ invaliditâtes pensiju pieðíir invaliditâtes pensijas
bâzes lîmenî, t.i., no 2025.gada janvâra – 189 eiro (ja noteikta
invaliditâte kopð bçrnîbas – 226 eiro). Jâatzîmç, ka pensijas,
tajâ skaitâ invaliditâtes pensijas, katru gadu oktobrî tiek
indeksçtas, òemot vçrâ faktisko patçriòa cenu indeksu un
50% no apdroðinâðanas iemaksu algu summas reâlâ
pieauguma procentiem. Vienlaikus pensiju minimâlie apmçri
tiek pârskatîti katru gadu janvârî. Ja personai ar invaliditâti
nav tiesîbu saòemt invaliditâtes pensiju (apdroðinâðanas
stâþs ir mazâks par trim gadiem), tai tiek pieðíirts valsts sociâlâ
nodroðinâjuma pabalsts, kas tiek izmaksâts no valsts
pamatbudþeta. 2025.gadâ personai ar III invaliditâtes grupu
pabalsta apmçrs ir166 eiro mçnesî, ar invaliditâti kopð bçr-
nîbas – 189 eiro mçnesî. Valsts sociâlâ nodroðinâjuma pa-
balsta apmçrs tiek pârskatîts katra gada janvârî. Jâòem vçrâ,
ka invaliditâtes pensijas tiek izmaksâtas par kârtçjo mçnesi
(janvârî izmaksâ janvâra pensiju), bet valsts sociâlâ nodro-
ðinâjuma pabalstu – par iepriekðçjo mçnesi (janvâra pabalstu
izmaksâs februârî).

Kas notiek Latvijâ?!? Sestdien vakarâ Latviju pârðalca
traìiska ziòa – Rçzeknes novadâ, Lendþu pagastâ, ap
pusdienlaiku no vecvecâku mâjâm izgâjis un nezinâmâ
virzienâ devies teju divus gadus mazs puisçns, ìçrbies
ziemas jakâ, zeíîtçs, bez apaviem… Viòa mâte un
vecmamma kopîgi lietojuðas alkoholu, kâ dçï nebija
spçjîgas parûpçties par bçrnu. Vairâkas stundas vçlâk,
kad jau bija iestâjusies tumsa, policijas darbinieks mazo
Andreju atrada bezsamaòas stâvoklî, apsniguðu, pie
dzelzceïa sliedçm aptuveni kilometra attâlumâ no
mâjâm. Mediíi ilgi cînîjâs par puisçna dzîvîbu, bet
diemþçl nesekmîgi… Viòu neizdevâs glâbt. Uzzinot ðo
traìisko vçsti, nezinu, ko pirmajâ brîdî gribçjâs vairâk –
raudât, kliegt vai vienkârði apsçsties un bezspçcîbâ
paklusçt. Prâtâ tikai viens jautâjums, – kâ tâ?! Kas notiek
mûsu valstî? Laikâ, kad Latvija jau tâ tik dziïâ demo-
grâfiskajâ bedrç, mçs vieglu roku zaudçjam tos paðus
nedaudzos bçrnus, kuri mums ir. Kas notiek ar vecâkiem,
kuriem pudele un grâdîgâ dzira ir daudz spçcîgâka
motivâcija dzîvei, nekâ paðu bçrni? Mums vçl ilgi bûs
jâmeklç atbildes uz ïoti daudziem ‘kâpçc’? Kâpçc tik ilgi
Andreju meklçja un neatrada? Kâpçc neviens neko
neredzçja? Kâpçc notika tâ, kâ notika? Bet kamçr atbil-
des uz ðiem jautâjumiem nav rastas, iedegsim svecîti un
palûgsim par mazo, nevainîgo dvçselîti, kurai nâcâs
aiziet no ðîs pasaules pieauguðo nolaidîbas dçï. Lai Tev,
mazo Andrej, tur, augðâ, mîksti, balti mâkoòi…

Sanita Karavoièika

Talsu novada dome iesaldç vçlçto amatpersonu

algas. Talsu novada dome ðonedçï pieòçma grozîjumus
lçmumâ par darba samaksu Talsu novada domç, ar ko
iesaldçja domç ievçlçto amatpersonu algas. Algas iesaldçtas
Talsu novada domes priekðsçdçtâjam, viòa vietniekiem,
domes komiteju priekðsçdçtâjiem un viòu vietniekiem, kâ
arî domes deputâtiem. Domes lçmums par darba samaksu
paðlaik nosaka, ka minçto amatpersonu bâzes mçneðalgas
apmçrs tiek saglabâts tâds pats kâ 2024.gadâ. Spçkâ tiek
atstâti jau 2024.gadâ atalgojuma aprçíinâðanâ noteiktie
koeficienti, kas radîja atalgojuma samazinâðanu par 10%.
Lçmums paredz iesaldçt arî vairâkas sociâlâs garantijas.

Noskaidroti konkursa “Supernova” 10 finâlisti.

Sestdienas vakarâ notika Latvijas Televîzijas dziesmu kon-
kursa “Supernova” pusfinâls, kurâ izraudzîti desmit finâlisti,
kas cînîsies par tiesîbâm pârstâvçt Latviju Eirovîzijas dziesmu
konkursâ. 8.februârî uz “Supernovas” finâla skatuves kâps
grupa “Tepat”, “The Ludvig”, “Bel Tempo un Legzdina”,
“Sinerìija”, Emilija, Palu, “Tautumeitas”, Chris Noah, “Citi
Zçni” un Markus Riva. Dziesmu un izpildîtâju iekïûðanu
konkursa “Supernova” pusfinâlâ noteica LTV izvçlçtâ þûrija,
kurâ ir Latvijas mûzikas industrijas, pasâkumu jomas un
televîzijas pârstâvji, kâ arî ârvalstu profesionâïi. Droðîbas
apsvçrumu dçï arî ðogad LTV þûrijas pârstâvju vârdus atklâs
tikai pçc starptautiskâ Eirovîzijas dziesmu konkursa maijâ.

Bûs jâatrod vçl pusmiljards eiro. Lai Latvijas aiz-
sardzîbas izdevumus palielinâtu no esoðajiem 3,45% no
iekðzemes kopprodukta (IKP) lîdz 5%, par ko izteikuðies
vairâki politiíi, vçl papildus bûtu jâatrod vairâk nekâ pus-
miljards eiro, vçsta LTV raidîjums “de facto”. Taèu jau pat-
laban gan no pozîcijas, gan opozîcijas politiíi runâ ne vien
par mçríi 4%, bet jau 5% tuvâko gadu laikâ.

Rosina nodroðinât bezmaksas ûdeni kafejnîcâs.

Saeimas vairâkums konceptuâli atbalstîjis grozîjumus, kas
paredz noteikt likumâ çdinâðanas uzòçmumiem pienâku-
mu nodroðinât klientiem pieejamu dzeramo krâna ûdeni,
ja ir pieslçgums pie ûdensapgâdes sistçmas. Prasîba neat-
tieksies  uz lidmaðînâm vai citiem transportlîdzekïiem, ielu
tirdzniecîbu un vietâm, kur nav ierîkota ûdensapgâde. Li-
kumprojektu sagatavojusi “Progresîvo” frakcija, to at-
balstîja valdîbu veidojoðâs partijas, izòemot ZZS deputâtu,
ârstu Juri Jakovinu, kurð balsoja ‘pret’, bet Lîga Kozlovska
(ZZS), Lauku ìimenes ârstu asociâcijas prezidente, atturçjâs.
Balsojumâ nepiedalîjâs visas opozîcijas frakcijas. Latvijas
Viesnîcu un restorânu asociâcijas prezidents Andris Kalniòð
turpretim uzskata, ka ðis ir “vçl viens piemçrs tam, kâ valsts
cenðas pârlieku kontrolçt uzòçmçjdarbîbu”.
    /No portâliem www.kasjauns.lv, www.delfi.lv, www.leta.lv/

Sagatavoja A.Socka
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Saruna ar novada domes deputâti

“Man ðis jau ir ceturtais sasaukums. Sarakstâ esmu
gâjusi ar godîgu sirdsapziòu, jo zinu, ka pieòemðu atbil-
dîgus lçmumus un darîðu visu, lai iedzîvotâjiem uzla-
botu ikdienas dzîvi novadâ. Visus ðos gadus ar tâdu
moto arî esmu dzîvojusi un strâdâjusi. Man vienmçr
paticis bût kopâ ar cilvçkiem, parunâties, satikties. Ta-
gad tas viss mazliet apsîcis, jo vairâk laika aizòem plâ-
noðana un vadîðana. Katrâ gadîjumâ tâ ir milzîga dzîves
pieredze, ko nevienâ skolâ neiemâca,” teic Balvu nova-
da domes priekðsçdçtâja vietniece, deputâte SANDRA
KAPTEINE.

Vçl pâris mçneði, un darbs ðajâ sasaukumâ bûs
beidzies. Ja tas bûtu jânovçrtç 10 ballu sistçmâ, kâ-
du atzîmi Jûs liktu?

– Aizvadîtie èetri gadi pçc novadu reformas bija pavisam
savâdâki, òemot vçrâ to, ka pa vidu vçl piedzîvojâm kovidu,
kâ arî finansiâlo un ekonomisko ietekmi saistîbâ ar Krievijas–
Ukrainas karu. Izaicinâjumu bija daudz, lîdz ar to arî daþâdu
negaidîtu pavçrsienu. Bet, ja jâvçrtç darbs, es liktu atzîmi 7, jo
tomçr esam tikuði galâ ar visiem blakusapstâkïiem, esam spçjuði
virzîties uz priekðu. Noteikti negribçtu piekrist, ka nekas nav
izdarîts. Ðobrîd esam piekârtojuði paðvaldîbas struktûru un
daþâdas jomas, lai tâs pilnvçrtîgi darbotos. Protams, vçl nevar
apgalvot, ka ar mûsu struktûrâm viss ir kârtîbâ. Sekojam lîdzi,
kas notiks kaut vai izglîtîbas jomâ. Tieðâm gribçtos no ðîs
nozares ministres beidzot sagaidît kâdu skaidrîbu, lai reizi
pasaka, kâ bûs, lai beidz mocît gan mûs, gan skolotâjus,
vecâkus un bçrnus. Jâpieliek reizi punkts! Esam gatavi pieòemt
lçmumus un darît, bet tikai pasakiet, kâ tas viss notiks. Ja
valsts mçrogâ tiks atbalstîta “Programma skolâ”, tas noteikti
atstâs ietekmi uz mûsu ðî gada budþeta skaitïiem. Iespçjams,
galîgo atbildi saòemsim martâ, kas nozîmç, ka visu ðo ceturksni
pavadîsim neziòâ. Bet skaidrîbas vçl îsti nav – uz kuru pusi
tad mçs pagriezîsimies un kas notiks ðî mâcîbu gada septembrî.

Viens sasaukums ir pietiekami daudz, lai paveiktu
kaut ko acîmredzamu un iedzîvotâjiem pamanâmu?

– No vadîbas viedokïa raugoties, noteikti nç. Protams,
jârçíinâs, ka nevar visu laiku tikai sçdçt kabinetâ. Jâseko lîdzi
aktualitâtçm, kas notiek mûsu valstî, jâmeklç kontakti, jâveido
komunikâcija ar nozaru ministrijâm. Ïoti noderîgas ir tikðanâs
ar kolçìiem gan sava reìiona, gan valsts mçrogâ. Pçc èetriem
gadiem varçtu bût radusies izpratne, bet, lai pilnvçrtîgi parâ-
dîtu darba rezultâtus, viena sasaukuma noteikti ir par maz.

Ja Jums bûtu jânosauc trîs pozitîvas lietas, kas
paveiktas, kâdas tâs bûtu?

– Ir prieks par katru lietu, ko izdodas sakârtot, iesaistot
Eiropas finanðu lîdzekïus. Uzskatu, ka Balvu pilsçtâ tieðâm
izdarîts liels darbs, jo beidzot saprotam, kâdu gribam redzçt
mûsu Balvu muiþu. Cik gadus par to runâts, bet tagad vismaz
ir plâns un skaidrîba, cik secîgi un kas jâdara. Protams, to visu
nevarçsim paveikt ne vienâ gadâ, ne divos un ne piecos, jo
vçl nepiecieðams milzîgs finansçjums un daudz ieguldîjumu.
Taèu vismaz ir vîzija, kâdu mçs ðo vietu gribam redzçt. Beidzot
bûs pienâcis brîdis, kad, tiklîdz ïaus laikapstâkïi, varçsim
pârbûvçt centrâlo – Brîvîbas – ielu un Baznîcas ielas atzaru,
virzâs arî projekts Daugavpils ielas daïas, Ziedu un Partizânu
ielas pârbûvei. Lçnâm ceïa segumâ sâk parâdîties defekti
Bçrzpils ielâ. Pilsçtâ ir ielas, kur vispâr nav ne pienâcîga ceïa
seguma, ne ûdens atvades sistçmas. Ir jâiegulda milzîgas pûles,
lai nonâktu lîdz rezultâtam, reâliem darbiem. Liels traucçklis
daþâdu lietu virzîbai ir neesoðie tehniskie projekti, bez kuriem
nevar uzsâkt nevienu ieceri. Projektu sagatavoðana ir
laikietilpîga, nepiecieðams arî finansiâls segums.

Un par ko vislielâkais sarûgtinâjums?
– Manâ iepriekðçjâ darba pieredzç Rugâjos centâmies darbus

saplânot tâ, ka izdarîjâm visu, kas saistîts ar konkrçto projektu,
lai kâdu laiku pie tâ vairs nav jâatgrieþas. Kopâ sanâkot,
vienâ Balvu novadâ bija lietas, pie kurâm atgriezâmies atkal
un atkal, par ko saòçmâm daudzu iedzîvotâju neizpratni,
negâcijas. Iespçjams, realizçjot kâdu projektu, tajâ mirklî varçja
atrast trûkstoðo finansçjumu, un tad nebûtu nelietderîgâ
laika un cilvçkresursu tçriòa.

Varat minçt kâdu konkrçtu piemçru?
– Òemsim to paðu nelaimîgo Balvu stadionu. Ir cerîba, ka

ðogad nebûs problçmu. Pagâjuðogad varbût bija labâka vasara
un apstâkïu kopums. Iespçjams, vairâk tika piedomâts pie
stadiona uzturçðanas, tâpçc viss bija kârtîbâ. Bet cik laika un

Laiks politikâ mani norûdîjis
Sanita Karavoièika

arî papildu finanðu resursu mçs iztçrçjâm! Var teikt, ka visu
laiku gâjâm pa apli, un es joprojâm neesmu pârliecinâta, ka
pie noteiktiem apstâkïiem, kad bûs lielas lietavas, futbolisti
atkal neatnâks un nepateiks, – dodiet mums kvalitatîvu
stadionu!

Daudzi mûspuses lasîtâji joprojâm ir neizpratnç,
vai tieðâm bija jâiegulda tik lieli lîdzekïi Rugâju ad-
ministrâcijas çkas renovâcijâ, kurâ strâdâ vien daþi
cilvçki?

– Jau kopð pagâjuðâ gada nogales darbinieki atgriezuðies
atpakaï jaunajâs, renovçtajâs telpâs. Ja pareizi saskaitîju, tagad
ðajâ çkâ ikdienâ strâdâ 16 darbinieki, kas nav maz. Lîdz ar
atgrieðanos rekonstruçtajâs telpâs uz ðo çku pârcçlusies arî
bâriòtiesa. Vai çkas renovâcijâ varçja neieguldît tik lielus
lîdzekïus? Pieïauju, ka nç, jo pati biju nepatîkami pârsteigta,
cik sliktâ stâvoklî bija sienas, kad tika atsegti pamati, pa kuriem
sûcâs ûdens. Pirmajâ stâvâ sienas vietâ spraugâ varçju ielikt
roku lîdz plecam. Tad padomâjiet, cik tas bija droði. Jâ, varbût
iegadîjâs visneveiksmîgâkais brîdis, kad reizç ar karu nâca
sadârdzinâjums un cenu pieaugums materiâliem. Bet kaut
kur tiem darbiniekiem ir jâpaliek. Iespçjams, bija jâiet cits ceïð
– jânolîdzina viss ar zemi un jâuzliek moduïu mâja. Bet mçs
to neizvçlçjâmies.

Viens no pçdçjâ laika apspriestâkajiem jautâju-
miem pçc budþeta deficîta un èetru darba dienu ne-
dçïas ir arî zaudçtais ezermalas promenâdes pro-
jekts. Kâdçï tâ notika, jau zinâm. Bet vai kâdam
nebija jâuzòemas atbildîba par to?

– Tâ bija neveiksmîga apstâkïu sakritîba. Nevaru vainot
projekta vadîtâju par to, ka nepamanîja nodokïu parâdu.
Iespçjams, viss izvçrstos citâdâk, ja ierçdòi, kuri vçrtçja ðo
projektu, bûtu pretimnâkoðâki. Varçja piezvanît un kaut pus
teikumâ bilst, ka ir problçma – mçs to uzreiz bûtu novçrsuði.
Taèu tâ nenotika, tâdçï ïoti þçl, ka ezermalas projekta nav. Tâ
bija mûsu iespçja. Bet tehniskais projekts ir gatavs, gaidîsim
jaunu fondu pieejamîbu un sniegsim atkal. Un jâieklausâs
arî tajâ, ko teica priekðsçdçtâjs. Vai mûsu iedzîvotâjs saprastu,
ka Balvu ielâs ir bedres, kurâs maðînas var riepas pârsist, bet
mçs priecâjamies par promenâdi?! Protams, vienmçr atradîsies
kâds, kuram vienalga bûs slikti. Bet kâdu vainot… Cik bija
mana atbildîba, es to uzòemos, bet ðajâ gadîjumâ jâsaka, ka
diemþçl sadarbîba ar ministriju neizveidojâs par labu mums
un projekta realizâcijai.

Runâjot par sadarbîbu, ir skaidrs – lai lietas no-
tiktu, tâdai jâbût. Ðajâ sasaukumâ pie mums darba
vizîtçs pabijusi gan Ministru prezidente, gan vairâki
ministri. Viòus uzòemam, tçrçjam budþeta lîdzekïus,
bet kâds ir sausais atlikums?

– Ceru, ka nepârtrûks virzîba, kas notika pçc satiksmes
ministra vizîtes Balvos. Esam pamanîjuði, ka virzâs iepirkums
bûvniecîbai reìionâlâ autoceïa Litene–Balvi pârbûvei.

Tâ noteikti ir laba ziòa, bet ir viens ‘bet’… Velo-
celiòð Kubuli–Balvi.

– Mçs esam uzòçmuðies un iedzîvotâjiem solîjuði, – ja nesa-
òemsim atbalstu no valsts, tad to varam izdarît paði. Protams,
varam, bet vai tagad bûsim gatavi òemt kredîtu? Manuprât,
paralçli bûtu jâturpina sarunas ar Satiksmes ministriju, un,
iespçjams, varam dabût vçl kâdu atbalstu no valsts. Ðogad
nebijis notikums ir tas, ka tieði pierobeþas paðvaldîbas saòems
naudu ârçjâs robeþas stiprinâðanai. Mums pieðíirti 484
tûkstoði eiro, kas, lai arî ir maza summa, bet pieejama.
Pieïauju, ka arî tas ir sarunu rezultâts, kas liecina tikai par
vienu – esam uzklausîti. Tieði tâdçï uzskatu, ka sarunâm
noteikti jâbût. Jâ, tâ iegadîjies, ka pie mums aktîvi brauc
ministri un runâ. Ïoti ceru, ka tam bûs arî taustâmi rezultâti
un ieguvumi.

Nesen laikrakstâ publicçtajâ sarunâ deputâts Ai-
gars Puðpurs apgalvo, ka dzîve novadâ ir apstâju-
sies. Piekrîtat tam?

– Katram ir savs viedoklis, savs laiks un darba stils. Laiks,
kurâ Aigars Puðpurs strâdâja, bija viòa laiks un vadîtais darbs
paðvaldîbâ. Lîdz ðî sasaukuma beigâm palicis vçl nepilns
pusgads, bet var teikt, ka ðis ir mûsu laiks. Un nevar jau visu
novçrtçt ar vienu nogriezni. Katram vadîtâjam ir savi plusi
un mînusi. Katrâ èetru gadu sasaukumâ un pat gadâ ir savas
nianses. Pçc novadu reformas mçs atnâcâm katrs ar savu
redzçjumu, vajadzîbâm, bija jâmâk to visu salikt kopâ. Bija
un ir izveidojuðâs katrâ novadâ spçcîgas identitâtes katrai
vietai. Tomçr vçl pagâjis pârâk îss laiks, lai teiktu, ka visi

jûtas piederîgi mûsu Balvu novadam.
Nereti novada domes sçdçs no deputâtiem tiek

dzirdçts, ka viena no problçmâm paðvaldîbâ ir ko-
munikâcijas trûkums. Vieni pârmet informâcijas
neesamîbu, otri apgalvo, ka teiktais nav sadzirdçts.
Tad kâ îsti ir?

– Brîþiem paklausoties ðíiet, – nevar saprast. Vienâ
komitejâ vai domes sçdç izpildvarai pârmet, ka par daudz
dara, bet otrâ jautâ, – ko sçþat un neko nedarât? Tad reizçm
liekas, – kur ir tâ trauslâ robeþa, vidusceïð, lai izdarîtu pa
prâtam. Tas tâ bijis ne reizi un ne divas, bet es neteiktu, ka ir
par maz komunikâcijas. Tik lielas demokrâtijas, kâda mums
ir ðajâ sasaukumâ, kad tik daudz un atklâti par visu runâjam,
nav bijusi.

Tad ir mums opozîcija vai nav?
– Sâkumâ, kad sanâcâm kopâ, gribçjâs domât, ka iztiksim

bez tâs. Atbilde uz jautâjumu, vai ir, parâdîjâs pagâjuðajâ
gadâ budþeta izskatîðanas laikâ. Tomçr jâteic, ka opozîcijas
iezîmes ir.

Karstas diskusijas un strîdi, izskatot aktuâlus
jautâjumus, ir neizbçgami. Kâ Jums izdodas neie-
saistîties tajos? Vai tieðâm klusçðana ir zelts?

– Nç, klusçðana nav zelts. Pieïauju, ka man piemît izteikta
rakstura iezîme – mâka ieklausîties un izdarît secinâjumus.
Turklât daþreiz neiesaistîties neauglîgâ diskusijâ ir vairâk vçrts,
nekâ izbïaustîties. Varbût esmu augstâs domâs par sevi, bet
esmu pietiekami pieredzçjusi, lai ðâdos ikdienas darba brîþos
neizmantotu liekvârdîbu. Vçrojot atseviðíus deputâtus,
nereti rodas pârdomas. Pie kâda lçmuma pieòemðanas viòð
piekrît, ka vajag atbalstît, bet, kad pienâk balsojuma brîdis,
viòa roka balso par ko pavisam citu. Kaut kâ neiet vârdi
kopâ ar darbiem.

Ðî sasaukuma laikâ daudzas novada iestâdes
piedzîvoja reorganizâciju, bet daþas tika veidotas
no jauna. Pagastu apvienîbu izveides mçríis bija
lîdzekïu ekonomija, bet vai realitâtç nav tâ, ka
paðvaldîba no iedzîvotâjiem attâlinâs?

– Veidojot apvienîbas, mûsu mçríis bija apvienîbas
vadîtâju ierindot mazliet augstâkâ – vadîtâja un plânotâja
– lîmenî. Savukârt viòa pakïautîbâ ir klientu apkalpoðanas
centra vadîtâjs, kurð jau ir tuvâk un bieþâk pie iedzîvotâjiem.
Tieði viòam bûtu jâbût konkrçtâs vietas vçstnesim, kurð nâk,
uzklausa iedzîvotâju, zina situâciju un risina problçmas ar
apvienîbas vadîtâju. Veidojot pagastu apvienîbas, mûsu
mçríis bija vairâk izmantot saimniecîbâ esoðo tehniku un
cilvçkresursus, lai nav tâ, ka kaut kas ir vienâ un otrâ pagastâ,
bet treðajâ nav nekâ.

* Turpinâjums 4.lpp.

Laiki mainâs, problçmas – tâs paðas. Sandra Kapteine
ir deputâte ar pieredzi, ðis viòai jau ir ceturtais sasaukums
ðajâ amatâ. Viòa atzîst, ka pamatâ problçmas ir vienas un
tâs paðas, tikai  tagad to kïuvis vairâk un tâs ir sareþìîtâkas.
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Vai ir kâdas problçmas, kas apzinâtas, izveido-
joties ðîm apvienîbâm?

– Lai konstatçtu lielas nepilnîbas, pagâjis pârâk îss laiks.
Man vairâk baþas raisa kas cits. Problçma jau nav apvienîbu
vadîtâjos, bet mûsu rocîbâ, saimniecîbâ, kas strauji noveco.
Vienalga, tâ ir çku infrastruktûra, paðvaldîbu mâjas un dzî-
vokïi, vai tehnika, kas ar katru brîdi paliek nolietotâka un
vecâka. Ðobrîd to reanimçjam, ieguldâmies, bet pienâks brîdis,
kad tas vairs neatmaksâsies. Un tad jau ir baþas, ko ar to visu
iesâksim. Ja tehnika ir, kaut vai veca, ar to var izdarît daudz
vairâk un âtrâk, nekâ òemot
ârpakalpojumu. Pakalpojums
maksâ un ir pieejams tad, kad
pieejams. Piemçram, sniega tîrîðanu
vai ceïu greiderçðanu pavasarî
iedzîvotâjiem vajag uzreiz un
visiem, un tur nav laika gaidît. Vçl
liela sâpe ir skolçnu autobusi. Esam
iesnieguði projektus piecu jaunu
elektroautobusu iegâdei, bet ar tiem
mçs ðo robu neaizpildîsim. Oranþie
skolçnu autobusi, kas mums ir
ðobrîd, jau, var teikt, nobraukti lîdz
pçdçjam. Vçl mazliet, un bûs lielas,
lielas problçmas. Ðobrîd tieðâm
neredzu, kâ to tehnikas parku, kaut
vai lçnâm, bet atjaunot. Problçmas
sagâdâ nopirkt kaut vai lietotu
traktoru. Cik tas maksâ! Tehnika ir
dârga, labi, ka mums ir atbildîgi
darbinieki, kuri prot metinât un no
pamatdarba brîvajâ laikâ kaut ko var palabot. Bet tas viss ir
lîdz zinâmai robeþai.

Pirmsvçlçðanu programmâs politiíi sola ekono-
misko augðupeju, jaunas darbavietas, bet ðíiet, ka
ne ar ko tâdu novadâ lepoties nevaram... Ar kâdiem
instrumentiem piesaistît jaunos uzòçmçjus?

– Jâatzîst, ka Balvi atrodas tur, kur atrodas. Esam tâlu no
dzelzceïa un ostas infrastruktûras – tas mums ir jâpieòem. Bet
mans uzskats ir tâds, – kamçr no valsts nebûs pretimnâkðanas
attâlâkajiem novadiem, nomalçm, mçs ðeit varam sisties ar
galvu akmenî, diemþçl nekâ nebûs. Valstiski svarîgi, lai
iedzîvotâjiem, uzòçmçjiem bûtu bonusi. Es jau saprotu, ka,
lîdzko iedod bonusus, tas mums atspçlçsies nâkamajos gados
caur budþeta ieòçmumiem. Bet ir taèu kâdi instrumenti, ko
var darît. Varu bût pateicîga, ka, piemçram, pabraucot no
Viïakas uz Baltinavu, kur ir diezgan laba ceïu infrastruktûra,

var redzçt, ka tur cilvçki dzîvo, atjauno mâjas un saimniecîbas
çkas. Viòi nekur nav aizmukuði, viòi te ir un grib palikt, nerau-
goties uz ðî brîþa politisko situâciju pasaulç. Tas ir apsveicami,
ka viòi mums ir. Ir uzòçmumi, kas beidz savu darbîbu, bet
pieïauju, ka tâ ir mûsu vecâkâ paaudze, kurai bija mazâs,
naturâlâs saimniecîbas. Kâdreiz viòiem bija reìistrçta saim-
nieciskâ darbîba, kuru ðobrîd slçdz. Joprojâm nestabilitâti
ekonomikâ rada arî Ukrainas kara jautâjums. Redzam, ka
autopârvadâtâjiem peïòas daïas lîkne noslîdçjusi uz leju, un
to diemþçl ietekmçt nevaram. Kamçr bûs kara situâcija, mums
ar to jâsadzîvo, lai runâtu par tâlâko. Skarbi, bet diemþçl tâ
tas ir.

Pirms daþâm dienâm tika
pieòemts 2025.gada budþets.
Kâdas nozares paðvaldîba
izvirza par prioritârâm
nâkamajos èetros gados?

– Mçs noteikti nerunâsim tik tâlu,
kâ par nâkamajiem èetriem gadiem.
Svarîgâkais, kam jau ðogad esam
noteikuði darbîbas virzienus, ir
iedzîvotâju aizsardzîba, droðîba un
paðreizçjiem finanðu resursiem
atbilstoða ekonomiskâ izaugsme,
stabilu paðvaldîbas funkciju
nodroðinâðana. Ir salikts budþets, lai
spçtu iedzîvotâjiem nodroðinât
pakalpojumus, un tas ir ïoti
pieticîgâ apmçrâ. Ieplânotie objekti,
kas ðogad tiks realizçti, dos zinâmu
pienesumu arî novada uzòçmçjiem.
Bieþi saskaramies ar to, ka projektu

tehniskajai sagatavoðanai nav tik daudz finansçjuma, cik
gribçtos. Izmantojam un strâdâjam ar resursiem, kuri ðobrîd
ir un kurus varam atïauties. Ir bijuði vairâki domes lçmumi
par dalîbu daþâda veida projektos, kur gaidîsim rezultâtu.
Projektu aktivitâtes bûs daþâdas – divu speciâlistu dzîvokïu
remonts, tiks atjaunoti 15 sociâlie dzîvokïi, divi invalîdu
mâjokïi tiks aprîkoti ar atbilstoðu infrastruktûru ikdienas
izmantoðanai, tiks atjaunoti èetri novadgrâvji, uzsâksies
veselîbas veicinâðanas projekts un vçl daudzi citi.

Skolu jautâjums arî ir prioritârs?
– Tas noteikti kïûs prioritârs, ja piedzîvosim brîdi, kad Izglîtî-

bas un zinâtnes ministrija paziòos, ka “Programma skolâ”
sâk darboties ar 1.septembri ðajâ mâcîbu gadâ. Tad gan
nonâksim strupceïâ, jo jau tagad skaidrs, ka paðvaldîba uz
saviem pleciem to visu pacelt nevarçs. Lai gan ðobrîd ministre
ir nedaudz pieklususi un, iespçjams, ieceri nerealizçs uzreiz

pilnâ apjomâ. Mûsu klupiens bûs tajâ brîdî, kad valsts
nepiefinansçs arî to klaðu grupu, kur izpildâs skolçnu kritçrijs
klaðu komplektâ. Pirmais apdraudçjums bûs vidusskolu
posmâ, kur bûs jâbût 15 bçrniem klasç. Aprçíini ir skarbi un
nepatîkami, bet tâdi tie ir. Tie ataino mûsu reâlo situâciju un
bçrnu skaitu.

Pçc daþiem mçneðiem gaidâmas paðvaldîbu vçlç-
ðanas. Jûtat rosîbu politiskajâ vidç, un vai pati plâ-
nojat kandidçt?

– Politiskâ vide rosâs jau kopð pagâjuðâ gada izskaòas, ik
pa laikam kaut kur dzirdams, ka politiíi braukâ, meklç un
uzrunâ cilvçkus, kuri piedalîsies un ies sarakstos. Bet vai
kandidçðu pati, tas pagaidâm lai paliek neatbildçts jautâjums.

Ko Jums nozîmç bût deputâtei?
– Politikâ nolçmu iesaistîties 2009.gadâ, kad mani uzrunâja

toreizçjâ Rugâju pagasta priekðsçdçtâja Rita Krçmere. Piekritu,
pamçìinâju, un toreiz veiksmîgi viss aizgâja. Jâ, ðo gadu laikâ,
protams, ir daudz kas izdarîts ar paliekoðu vçrtîbu, bijuði arî
daþâdi pârmetumi un nopçlumi, bet nenoþçloju nevienu
mirkli, ka te esmu. Laiks politikâ ir norûdîjis. Tas, kas paliek
pie manis, tas ir mans – tâ ir mana bagâþa. Jûtami, ka laik-
mets, kurâ dzîvojam, kïûst arvien smagâks, cilvçki kïûst
neiecietîgâki, asâki. Esmu iemâcîjusies savaldît savas emocijas.
Ja iepriekð sevi uzvilku un sanervozçjos, tagad visu varu izana-
lizçt ar vçsu prâtu un pieòemt situâciju, mierîgâk varu salikt
darbu secîbu, lai nonâktu lîdz rezultâtam. Tâ ir dzîves un
darba pieredze. Pirmo reizi sâkot darbu kâ deputâte, nezinâju,
kâda ir situâcija. Tagad tas viss ir saprotams, jo problçmas
jau pamatâ tâs paðas, tikai to kïuvis vairâk un tâs ir sareþ-
ìîtâkas. Protams, nav mazsvarîgi, kâdi pretî ir deputâti, vai
viòi mani saprot. Nevienam jau negribas kaðíçties un iziet uz
asumiem. Man gribçtos pçc iespçjas mierîgâk nonâkt pie
rezultâta. Lai vai kâ, varu teikt, ka no katra ðajâ dzîvç satiktâ
cilvçka mçs mâcâmies. Es iemâcos savaldît sevi un paklusçt
pat tad, kad emocijas lauþas uz âru un tik ïoti gribas kaut ko
teikt. Lai tas izdotos, ar sevi jâstrâdâ psiholoìiski.

Nepârtraukta bûðana sabiedrîbâ, komunicçðana
ar cilvçkiem noteikti arî nogurdina. Kur ir jûsu mie-
ra osta, kur varat bût un justies pati, nevis domes
priekðsçdçtâja vietniece?

– Mana miera osta ir mana ìimene, kur esmu dzîvesbiedre,
mamma, ome. Var jau bût, ka darba dçï kâdâ mirklî kâds no
maniem tuvajiem cilvçkiem ir palicis otrajâ plânâ. Cenðos
atrast brîþus, lai kopâ padarîtu kâdas jautras lietas ar mazdçlu,
apmeklçtu kultûras pasâkumus, ïoti patîk dejot, dziedât.
Daba – mani lauki, puíes, dârzs un meþs – ir lieliski palîgi, lai
sakârtotu domas un atkal bûtu ierindâ ar jaunu spçku.

Saruna ar novada domes deputâti

Laiks politikâ mani norûdîjis
* Sâkums 3.lpp.

�Laiks politikâ ir norûdîjis.
Jûtami, ka laikmets, kurâ
dzîvojam, kïûst arvien
smagâks, cilvçki kïûst
neiecietîgâki, asâki. Esmu
iemâcîjusies savaldît savas
emocijas. Ja iepriekð sevi
uzvilku un sanervozçjos, tagad
visu varu izanalizçt ar vçsu
prâtu un pieòemt situâciju,
mierîgâk varu salikt darbu
secîbu, lai nonâktu lîdz
rezultâtam. Tâ ir dzîves un

Jaundzimuðie
Visi bçrni dzimuði janvârî. 21.janvârî pulksten 11.55 pasaulç nâca puika.
Svars – 2,970kg, garums 52 cm. Puisçna vecâkiem Anþelikai un
Aleksandram Starikoviem ðis ir otrais kopîgais bçrniòð. “Mazo brâlîti mâjâs
gaidîja lielais brâlis, kuram jau 13 gadi, un mazâ mâsiòa Jekaterina,
kurai nesen palika divi gadiòi. Dçls un meita ìimenç jau ir, bet mçs ar
vîru vienalga sapòojâm par puiku. Kad 16.grûtniecîbas nedçïâ aizgâjâm
uz ultrasonogrâfijas pârbaudi, daktere pârliecinoði paziòoja, ka dçls arî
bûs. Lieki teikt, ka bijâm laimîgi, kaut gan pati pçc sajûtâm arî biju
pârliecinâta, ka ðoreiz bûs puika, jo viss bija savâdâk. Gaidot meitiòu,
vairâk kârojâs kaut kas marinçts, toties ðajâ grûtniecîbâ çðanas paradumi
bija pavisam interesanti – vispirms apçdu kaut ko sâïu vai marinçtu, tad
pa virsu saldu. Un tâ visu laiku,” skaidro Anþelika. Jaunâ mâmiòa stâsta,
ka mediíu noliktais dzemdîbu datums bija 31.janvâris, bet mazulis nâca
pasaulç pâris dienas âtrâk. “Puika piedzima, un mçs viòu nosaucâm par
Andreju. Pirms tam ar Aleksandru internetâ skatîjâmies vârdadienu
kalendâru un nevienu labâku vârda variantu par ðo neatradâm. Tâ arî
palika. Tagad mûsu ìimenç gandrîz visiem vârds sâkas ar burtu ‘A’,” teic
nu jau trîs bçrnu mamma. Viòa stâsta, ka dçliòa dzimðanas diena
21.janvârî izvçrtâs satraukuma pilna, jo vîrs aizveda Anþeliku uz dzemdîbu
nodaïu, bet pats ar meitiòu, kura bija apslimusi, devâs uz slimnîcas bçrnu
nodaïu. “Tâ arî sanâca, ka it kâ bijâm kopâ, bet katrs savâ nodaïâ. Bet
galvenais, ka tagad visiem viss ir labi – mçs ìimenç jau esam èetratâ.
28.janvârî vîramâte nosvinçja savu 70.dzimðanas dienu, kurâ mçs viòai
uzdâvinâjâm vislabâko dâvanu – mazdçlu! Bet vispâr janvâris mums
ìimenç vislielâkais jubileju mçnesis, jo visi bçrni dzimuði tajâ. 3.janvârî
jubileja ir lielajam dçlam Maksimam, 21.janvârî piedzima Andrejs,
savukârt Jekaterina divu gadu jubileju nosvinçja 25.janvârî. Vienâ mçnesî
tortes bûsim saçduðies visam gadam,” priecîga secina Anþelika.

Vçl dzimuði:
12.janvârî pulksten 7.51

piedzima puika. Svars –
3,685kg, garums 50cm.
Puisçna mamma Marta
Sutugova dzîvo Baltinavas
pagastâ.

12.janvârî pulksten 18.29
piedzima puika. Svars –
3,145kg, garums 54cn.
Puisçna mamma Lita Kalniòa
dzîvo Gulbenç.

15.janvârî pulksten 0.06
piedzima meitenîte. Svars –
3,370kg, garums 52cm.
Meitenîtes mamma Sabîne
Íikute dzîvo Balvos.

17.janvârî pulksten 11.34
piedzima meitenîte. Svars –
3,410kg, garums 55cm.
Meitenîtes mamma Ieva
Mièurova dzîvo Balvu novada
Ðíilbçnu pagastâ.
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Saruna ar novada domes deputâti

Kopð 2021.gada Lînas Barovskas vietâ Balvu nova-
da domes deputâtes krçslu ieòem Rugâju vidusskolas
direktore IVETA ARELKEVIÈA. Sarunâ mçìinâjâm
noskaidrot, kâdi rugâjieðiem bijuði ðie atkal apvienotajâ
Balvu novadâ pavadîtie gadi, kuri bijuði domes deputâtu
izcilâkie veikumi un kuras bijuðas lielâkâs neveiksmes.

Cik sen pievçrsâties politiskajai darbîbai un kâdi
bija Jûsu mçríi, kïûstot par Balvu novada domes
deputâti?

– Politikâ esmu kopð 2009.gada. Sâkumâ biju Rugâju
novada domes deputâte, bet kopð 2021.gada – apvienotâ
Balvu novada domes deputâte. Politika nekad nav bijusi mans
paðmçríis. Neesmu klasiska politiíe, kura prot katram pateikt
to, ko viòð vçlas dzirdçt. Vienam vai otram politiskajam
sarakstam piekritu pievienoties tâdçï, ka man rûp vieta, kur
dzîvoju. Kâdam taèu ir jâdara. Kas tad darîs, ja ne mçs paði!?

Pirms novadu apvienoðanas Rugâji ilgi cînîjâs, lai
paliktu atseviðía novada statusâ. Kâda bija Jûsu
nostâja ðajâ jautâjumâ?

– Biju pârliecinâta, ka Rugâjiem jâpaliek atseviðíâ novadâ,
un joprojâm uzskatu, ka mazajâ novadâ bija labâk. Joprojâm
nesaprotu ðîs reformas galveno mçríi, ko ar to centâs panâkt?!
Tâpat kâ matemâtikâ, arî novadu apvienoðanas gadîjumâ, –
ja saskaitâmos maina vietâm, rezultâts nemainâs. Nesaprotu,
kas mainîjâs? Ja nu vienîgi vara pârvietojâs tâlâk no cilvçkiem.
Uzskatu, ka mazâ novadâ sava novada vajadzîbas ir daudz
labâk pârredzamas. Tagad, bûdama Balvu novada deputâte,
nevaru apgalvot, ka labi pârzinu visas novada teritorijas vaja-
dzîbas. Rugâju novadâ, visi sanâkuði kopâ, spriedâm, ko un
kâ darîsim – ko varam atïauties, bet kur jâietaupa. Turpretim
lielâ novada katrs savas vajadzîbas liek pirmajâ vietâ.

Ko bijuðais Rugâju novads zaudçjis, pievienojoties
Balviem?

– Bijuðâ novada teritorijas attîstîba ir piebremzçjusies. Rugâju
novadâ ïoti atbalstîja  iedzîvotâju iniciatîvas, paðvaldîbas un
arî skolu iesaistîðanâs projektos, jo tas ir veids, kâ îstenot
daþâdas idejas un papildinât materiâlos resursus. Tas arî aktîvi
tika darîts. Tagad, kad atkal esam pievienojuðies Balvu
novadam, valda uzskats, ka mums jau viss ir izdarîts, tâtad
varam pagaidît.

Sevi pieskaitât domes deputâtu opozîcijai vai
pozîcijai?

– Pieskaitu sevi pie domâtâjiem un darîtâjiem. Neuzskatu,
ka kâds no deputâtiem cînâs pret kaut ko. Domâju, ka mums
nav klasiskâs opozîcijas un pozîcijas. Iespçjams, ir kâds, kurð
grib sevi tâ pozicionçt…

Kâ vçrtçjat ne tik sen izveidoto iedzîvotâju konsul-
tatîvo padomju darbîbu?

– Rugâjos iedzîvotâju konsultatîvâs padomes dalîbnieki ir
aktîvi un tiekas samçrâ regulâri. Konsultatîvâs padomes
darbîbu vairâk izjût pagastu apvienîbas darbinieki. Daþreiz
nâk arî pie manis kâ deputâtes. Ir jautâjumi, ko var risinât,
bet, kopumâ òemot, diemþçl nav iespçjams aizstâvçt un virzît
izskatîðanai katru iedzîvotâju lûgumu.

Kâ notiek domes deputâtu sadarbîba ar iedzî-
votâjiem? Piemçram, Lazdukalna iedzîvotâji
pauduði viedokli, ka deputâti pie viòiem atbrauc
tikai pirms vçlçðanâm…

– Kâ deputâti tieðâm neesam daudz braukâjuði pa pagastiem.
Tâ ir taisnîba.

Tâda sajûta, ka lazdukalnieði vienmçr jutuðies
mazliet apdalîti, arî esot Rugâju novadâ…

– Tâ neuzskatu, jo Rugâju novadâ tika intensîvi strâdâts,
lai paâtrinâtu Lazdukalna pagasta attîstîbu, bet katram gan
jau ir savi argumenti.

Tuvojoties jaunu paðvaldîbu vçlçðanâm un atska-
toties uz aizvadîtajiem èetriem gadiem, ko uzskatât
par paðreizçjâ domes deputâtu sastâva lielâkajiem
veikumiem un ko – par smagâkajâm neveiksmçm?

– Pie sasniegumiem varçtu minçt gan Balvos, gan citviet
uzsâktos lielos projektus, piemçram, Balvu muiþas kompleksa
attîstîbu. Projekti ir prasîjuði arî lielus paðvaldîbas lîdzekïu
ieguldîjumus, tomçr ceram uz ieguldîjumu nozîmîgumu ilgter-
miòâ. Ir bijuði arî nepamatoti dârgi projekti, piemçram,
Rugâju pagasta pârvaldes çkas siltinâðana. Ar patiesâm baþâm
skatîjâmies uz bûvniecîbas procesu, kad çkai ziemas sâkumâ
noòçma jumtu un tâ visu ziemu stâvçja pârsegta ar pagaidu

Svarîgi, lai cilvçki atgrieþas laukos
Irçna Tuðinska klâjumu – rezultâts likumsakarîgs. Ðokç arî tas, ka projektu

autoriem nav nekâdas atbildîbas par gala rezultâtu. Viena
no problçmâm, ka viss nenotiek tik âtri, kâ gribçtos. Piemçram,
pirms diviem gadiem paðvaldîba pieòçma lçmumu no valsts
pâròemt autoceïus Balvi–Upatnieki vai Pâliòi–Gailîði cerîbâ,
ka paðvaldîbai bûs pieejams kâdu projektu finansçjums un
ceïu atjaunoðana norisinâsies straujâk. Diemþçl pagaidâm ir
vçl tikai sakârtota dokumentâcija. Tâpat diezgan grûti risinât
konfliktsituâcijas par zemes îpaðumiem. Daudziem risinâ-
majiem jautâjumiem ir ïoti sena vçsture. Esot Balvu novada
domes deputâtes amatâ tikai daþus gadus, man nav infor-
mâcijas, kas konkrçtajâ gadîjumâ noticis agrâk, kâ tâ situâcija
ir izveidojusies. Tâ ir konkrçtâ darbinieka kompetence, kurð
nodarbojies ar ðo jautâjumu. Tâdçï reizçm iedzîvotâji ne-
saprot, kâpçc ir tâds vai citâds risinâjums, un beigâs visas
iesaistîtâs puses jûtas neapmierinâtas.

Iespçjams, lielâkâ deputâtu neveiksme bija vairâku
miljonu iztrûkums budþetâ….?

– Balvu un Talsu novadu budþeta situâcija izskançja
visskaïâk, droði vien tâpçc, ka saîsinâjâm darba nedçïu lîdz
èetrâm dienâm. Viena no problçmâm bija, ka jau sâkumâ,
apvienojot novadus, netika strikti izvçrtçts paðvaldîbas darbi-
nieku skaits, jo domâjâm par esoðajiem darbiniekiem, vçlçjâ-
mies cilvçcîgi iedziïinâties un saprast, kurâs pozîcijâs cik
darbinieki ir nepiecieðami. Ja tas bûtu izdarîts jau pirmajâ
gadâ, iespçjams, rastos zinâms ietaupîjums. No otras puses –
to, kur var un kur nevar iztikt bez darbinieka, var saprast tikai
darba procesâ. Tomçr tas bija tikai viens no faktoriem. Manu-
prât, galvenais bija finanðu izlîdzinâðanas budþeta samazi-
nâjums, kas smagi skâra ïoti daudzus novadus, ne tikai Balvu.
Mçs par to visvairâk zinâm, tâpçc ka tas skâra mûs. To izjûtu,
arî braucot uz skolu akreditâcijâm un runâjot ar izglîtîbas
pârvaldçm. Nav tâ, ka jâtaupa tikai mums. Tas notiek visos
novados. Turklât budþeta izdevumus ietekmçja arî banku
krîze, kad strauji pieauga kredîtprocentu maksâjumi. Cieta
gan privâtie kredîtòçmçji, gan paðvaldîbas.

Kopð gada sâkuma atjaunota piecu darba dienu
nedçïa. Vai daudz izdevâs ietaupît, samazinot darba
dienu skaitu?

– Kâ ziòo finanðu nodaïa, ir ietaupîts apmçram viens
miljons. Turklât katras nodaïas vadîtâjs ir labâk izpratis, kurð
iekïâvâs èetrâs darba dienâs un kuram bija jâstrâdâ papildus
arî citas dienas.

Pçc darba nedçïas saîsinâðanas daudzi paðval-
dîbas iestâþu speciâlisti aizgâja no darba. Vai viòu
aizvietoðana sagâdâ grûtîbas?

– Grûtîbas ar speciâlistiem ir ïoti lielas. Tas ir sâpîgs jautâjums.
Ar ðâdâm grûtîbâm saskaras ne tikai paðvaldîbâs, bet arî jebkurð
cits darba devçjs, tai skaitâ skolas. Kvalificçtu speciâlistu
trûkumu ietekmç gan atbilstoðas izglîtîbas trûkums, gan
demogrâfiskâ situâcija, gan iedzîvotâju migrâcija uz lielajâm
pilsçtâm un ârzemçm, kâ arî tas, ka paðvaldîbas nespçj maksât
algas, kas ir atbilstoðas speciâlista kvalifikâcijai. Minimâlâ alga
palielinâs, bet speciâlistu algas ðâdi kâpinât neizdodas. Mums
nepiecieðami gan speciâlisti, gan darbinieki, kas strâdâtu par
minimâlo algu. Reizçm sâpîgi klausîties, ka darbspçjîgi cilvçki
labâk izvçlas saòemt sociâlos pabalstus, nevis iet strâdât.
Lîdzîgi notiek arî skolâ. Tiklîdz no darba aiziet jebkurð
skolotâjs vai cits darbinieks, rodas ïoti lielas problçmas atrast
motivçtus darbiniekus.

Nesen deputâti sprieda, vai nâkamgad Rekavas
un Baltinavas skolâs atvçrt 10.klases. Rugâju
vidusskola pagaidâm nav ðinî sarakstâ, taèu agrâk
klîda runas arî par Rugâju vidusskolas refor-
mçðanu.

– Valdîba atkal plâno jaunu skolu finansçðanas modeli,
jo uzskata, ka 2009.gada modeïa ievieðanas rezultâtâ vçl
netika slçgtas pietiekami daudzas skolas. Tagad plâno jaunu
modeli, kurâ, pçc pirmâ acu uzmetiena, ðíiet, ka bûs labâk,
jo visu apmaksâs valsts. Taèu vidusskolu posmam uzlikti
ïoti smagi kritçriji. Ja pamatskolas vçl varçtu tikt galâ,
vidusskolâm prasîbas ir ïoti sareþìîtas. Ðobrîd neviena mûsu
novada skola neatbilst skolçnu skaita kritçrijiem. Iespçjams,
daþâs pozîcijâs vçl izdosies panâkt valdîbas piekâpðanos,
varbût arî nç. Rugâju vidusskolas klasçs ðobrîd ir vairâk
skolçnu nekâ Rekavas un Baltinavas vidusskolâs. Pçdçjos
gados pie mums vidusskolas posmâ mâcîjâs nedaudz vairâk
par 40 skolçniem, bet ðogad skaits ir mazliet mazâks. To lielâ
mçrâ ietekmçja arî baumas, ka Rugâju vidusskolas vairs
nebûs, tâdçï daudzi aizgâja mâcîties uz citâm mâcîbu

Rugâju patriote. Taujâta, vai plâno savu kandidatûru
izvirzît nâkamajâs paðvaldîbu vçlçðanâs, Iveta saka:
“Domâju, ka jâ. Vai mani ievçlçs, lems iedzîvotâji. Bet gribu
parâdît, ka esmu ieinteresçta novada izaugsmç un
attîstîbâ.”

iestâdçm. Pat îsti nesaprotu, kâpçc vecâki bija izdomâjuði,
ka Rugâjos 10.klases nebûs.

Vai uzskatât, ka valsts neizlçmîba, nosakot
vidusskolu pastâvçðanas kritçrijus, ietekmç
skolçnu skaita samazinâðanos apdraudçtajâs
vidusskolâs?

– Jâ. Tieði tâ. Labs piemçrs ir arî mûsu skola. Nesen lasîju
“Vadugunî” publicçtu interviju ar kâdu skolotâju, kura teica:
“Ne jau skolu slçgðana iztukðo laukus, bet lauku iztukðoðanâs
piespieþ slçgt skolas.” Nepiekrîtu, ka lauku skolâs ir zemâka
izglîtîbas kvalitâte, kâ to pçdçjâ laikâ cenðas uzsvçrt. Gan
laukos, gan pilsçtâs ir ïoti daþâdas skolas. Jâ, Rîgâ ir ìim-
nâzijas ar augstu izglîtîbas kvalitâti, kurâs atlasîti izcilâkie
skolçni, bet ir arî citâdas skolas. Turklât telpu nodroðinâjuma
ziòâ mçs esam ieguvçji, pamazâm tiek pilnveidota arî
izglîtîbas iestâþu infrastruktûra. Lielajâs pilsçtâs dzîvojoðie
vecâki ar labvçlîgu skaudîbu noskatâs uz mûsu paðvaldîbas
atbalstu skolçniem – brîvpusdienas, pagarinâtâs dienas
grupas, mâcîbu ekskursijas, skolçnu transporta pârvadâjumi
gandrîz uz jebkuru vietu, daudz un daþâdi bezmaksas pulciòi,
profesionâlâs ievirzes izglîtîba. Taèu atpakaï uz laukiem
nesteidzas… Nâciet atpakaï uz laukiem! Mums kâ paðval-
dîbai bûtu maksimâli jâatbalsta tie, kuri atgrieþas un grib te
strâdât.

Kâdas ir ðî brîþa aktualitâtes Rugâju vidusskolâ?
– Daudzus gadus iesaistâmies starptautisku projektu

realizçðanâ. Paði braucam uz ârzemçm, pie mums brauc
ciemiòi. Pavasarî Rugâjos ciemosies skolotâji no Spânijas,
drîz brauks skolotâji no Slovçnijas. Sadarbîbâ ar Balvu
Centrâlo bibliotçku plânojam piedalîties Latvijas paðvaldîbu
bibliotekâru kongresâ Balvu novadâ, kas notiks 20.maijâ
un klâtienç nav norisinâjies jau 10 gadus. Negaidîti nolçmâm
ðovasar Rugâjos rîkot arî Latvijas mazpulku nometni ar 250
dalîbniekiem, kurâ piedalîsies arî tie, kuri vairs nav skolçni,
bet ir “4H” klubiòa biedri. Bûs arî jaunieði no ârzemçm.

Ko labprât darât no darba un deputâtes pienâ-
kumu veikðanas brîvajâ laikâ?

– Ïoti patîk ceïot. Ar to esmu aizrâvusi arî savus skolçnus.
Labprât nodarbojos ar rokdarbiem. Skolu brîvlaikos parasti
uzadu kâdu cimdu vai zeíu pâri. Ðobrîd kopâ ar kolçìçm
darinâm tautas tçrpu brunèus skolas deju kolektîvam. Esmu
jau noaudusi latvieðu tradicionâlâs celu jostas – audenes.
Kolçìes vairâk pievçrsîsies svârku saðûðanai. Tâ ir ïoti laba
relaksâcija no nepârtrauktâ darba ar dokumentiem. Vasarâs
darbojos piemâjas dârzâ un siltumnîcâ.

Ko gribçtu paveikt, ja Jûs atkal ievçlçs par depu-
tâti?

– Pirms ðîm vçlçðanâm daudz ko solîjâm, bet nevaru ap-
galvot, ka viss ir izdevies. Svarîgâkais ir sakârtot ceïus un
rosinât cilvçkus atgriezties laukos. To varam darît, tikai
strâdâjot un ar personîgo piemçru parâdot, ka laukos var
dzîvot labi.
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Saruna ar ìimenes ârstu

V6. Otrdiena  �   2025. gada 4. februâris Veselîba

“Ja man kaut kas sâp, òemu hanteles un vingroju.
Vajag pacensties un pavingrot, sâpes mazinâsies, bet
sâkt lietot sâpes mazinoðus medikamentus, turklât
ilgstoði, nav pareizi,” teic ìimenes ârsts JÂNIS
VANCÂNS.

Cik daudz pacientu ðobrîd ir reìistrçti Jûsu
ìimenes ârsta praksç un vai vismaz reizi gadâ katrs
pacients ierodas pie ìimenes ârsta?

– Praksei ðogad apritçja 25 gadi. Sâkâm praksi ar 2700
reìistrçtiem pacientiem, paðreiz ir mazliet vairâk nekâ 1200
pacientu. Pçc kovida konstatçjâm, ka, jâ, lielâkâ daïa vienreiz
gadâ apmeklç ìimenes ârstu, jo, piemçram, hronisku pacientu
grupai jâkoriìç terapija. Interesantâkâ un sareþìîtâkâ ir
kardioloìija, – vai attîstâs sirds mazspçja, vai neparâdâs ritma
traucçjumi, kâds ir asinsspiediens u.c. Tad nâkas bieþi koncen-
trçties, salâgojot medikamentus, to kombinâcijas. Cilvçki
mâjâs lielâkoties nepareizi mçra asinsspiedienu, kas katrai rokai
var atðíirties – vienu reizi izmçra, nobîstas, atkal mçra, un
skaitlis ir lielâks. Ja asinsspiediens ilgu laiku ir stabili normâls
un pçkðòi paaugstinâs, parasti tâs ir kakla daïas problçmas,
visbieþâk saistîtas ar kakla skriemeïiem un asinsvadiem un
lielâkoties saasinâs rudeòos, pavasaros. Asinsspiediens jâmçra
trîs reizes ar minûtes intervâlu – zemâkais no mçrîjumiem bûs
îstais. Ja ir jautâjumi,  vienmçr var uzzvanît savam ìimenes
ârstam.

Kâda, Jûsuprât, ir ìimenes ârsta loma veselîbas
problçmu agrînâ diagnosticçðanâ un ârstçðanâ?

– Ìimenes ârsts ir svarîgâkais posms visâ medicînas sistçmâ.
Nevaru iedomâties, kas notiktu valstî, ja pçkðòi ìimenes ârsti
neparakstîtu lîgumu un atteiktos iet uz darbu. Tâ bûtu katas-
trofa. Aizvietojoða mehânisma, kas aizvietotu ìimenes ârstu,
kurð redz visu cilvçku kopumâ no galvas lîdz papçþiem, nav.
Speciâlisti, teiksim, visu uztver vienkârði – ir speciâlists labai
rokai, kreisai rokai, bet pie kâ rokas turas? Daudzi vçlas braukt
uz konsultâciju Rîgâ, kur speciâlisti nosaka terapiju. Ìimenes
ârstam bieþi ir jâkoriìç terapija, òemot vçrâ pacienta stâvokli.
Pçc speciâlista konsultâcijas sâkas nâkamais posms – jâraksta
nosûtîjumi izmeklçjumiem, kuru pieejamîba iespçjama arî pat
pçc pusgada un ne vienmçr ir svarîga uzsâktâs terapijas turpi-
nâðanai. Aktuâli tas ir augsta kardioloìiska riska pacientiem.

Kâda ir Jûsu kâ ìimenes ârsta darba diena?
– Bûtu labi, ja ìimenes ârsta diena sâktos un beigtos ar

pacientu pieòemðanu, bet tâ nekad nav. Parasti telefonzvani
sâkas 7 – 8 no rîta, kad kâdam kaut kas aizmirsies iepriekðçjâ
dienâ. Situâcijas ir daþâdas. Pacients aizbraucis uz medicînas
iestâdi  Rîgâ, un  izrâdâs, ka e-veselîbas sistçma nedarbojas,
nosûtîjums elektroniskajâ vidç nav pieejams, nosûtîjums
papîra formâ nav paòemts. Ìimenes ârstam pacienti jâpie-
òem èetras stundas dienâ, kovida laikâ tâs bija piecas – seðas
stundas. To laiku negribas atcerçties – nemitîgi telefona zvani
ilgu stundu garumâ. Tagad ir mierîgâk, kaut gan darbs ar
dokumentâciju un telefonzvaniem nâk lîdzi arî uz mâjâm.
Kâdam ir akûta saslimðana, un pacients jautâ: “Ko darît?”
Liela problçma, kâ izrâdâs, citiem ir temperatûras paaugsti-
nâðanâs, kad nezina, ko iesâkt. Daïa cenðas izârstçties tikai ar
paracetamolu un paracetamolu saturoðiem medikamentiem.
Tâds universâls temperatûru pazeminoðs lîdzeklis kâ analgîns
tiek aizmirsts un lietots reti. Man ir terapeitiska prakse, kur
vairums ir vecâka gadagâjuma cilvçki. Pçc intensîvas pie-
òemðanas apmçram divas stundas ir tâdas, kad gribas pilnîgu
atslodzi – klusumu, lai pat savus soïus nedzird. Mâjâs gan ir
divi èetrkâjaini psihoterapeiti – viens melnâ, otrs raibâ krâsâ.
Pagâjuðajâ ziemâ gandrîz katru dienu bija jâdarbojas laukâ,
tîrot sniegu, ðoziem varçtu siltumnîcâ sçt redîsus, nevis sniegu
tîrît. Vasarâ ir vieglâk, tad intensîvâka fiziskâ darboðanâs
kompensç garîgo pârslodzi.

Kâdi profilaktiskie izmeklçjumi ir visnozîmîgâkie
daþâdâm vecuma grupâm un kâpçc tie ir svarîgi?

– Vecâka gadagâjuma cilvçkiem svarîgi, kas notiek ar acîm,
vai ir acu problçmas, kuras koriìç operatîvâ ceïâ. Citiem ir
sensora vâjdzirdîba un  jâmeklç LOR palîdzîba. Labi, ka tagad
ðâds speciâlists ir pieejams Balvos, lai gan kvotas beidzas
pusgada laikâ. Var laboratoriski noteikt holesterîna lîmeni,
pilnu asins ainu, nieru funkcionâlos râdîtâjus. Nepiecieðams
izklausît sirdi, jo ar gadiem izveidojas stenozes, rodas problç-
mas ar aortâlo vârstuli, kas jâkoriìç operatîvâ ceïâ. Svarîgi
noteikt,  vai ir sirds ritma traucçjumi. Bieþâk tiek konstatçta
kardiomiopâtija – paplaðinoties sirds muskulim, attîstâs ritma

Aija Socka

Aicina rûpçties par veselîbu un nezaudçt humoru

vadîðanas traucçjumi, tâpçc nepiecieðami elektrokardio-
grâfijas un ehokardiogrâfijas izmeklçjumi.

Neatkarîgi no tâ, kâda ir vecuma grupa, bûtiski noteikt
cukura lîmeni, jo diemþçl saslimðanu skaits ar cukura diabçtu
pieaug. Vîrieðiem jânosaka prostatas specifisko antigçnu
(PSA), lai diagnosticçtu iespçjamu onkoloìisku saslimðanu
un operatîvi rîkotos. Aktuâlas ir vairogdziedzera saslimðanas,
parâdâs pazeminâts vai paaugstinâts TSH lîmenis, kas agrâk
bija reta parâdîba. Pacientiem bieþâk konstatç B12 vitamîna
deficîta ançmiju, dzelzs deficîta ançmiju. Tâpçc vismaz 2 – 3
reizes gadâ jâkontrolç, kâds ir hemoglobîna lîmenis. Atliekot
vizîti pie ârsta, pieaug riski saslimðanas agrînai diagnostikai.
Vieglâk un âtrâk izârstçt slimîbas sâkotnçjâ stadijâ, nekâ
hroniskas ârstçt visu mûþu.

Kâdas ir bieþâkâs kïûdas, ko cilvçki pieïauj,
rûpçjoties par savu veselîbu, un kâ tâs labot?

– Ir tâda pacientu grupa, kuri brîþiem paði nolemj: “Tagad
man asinsspiediens ir normâls, vairs nedzerðu zâles.” Un tâ ir
rupja kïûda. Medikamenti jâlieto regulâri, saskaòâ ar ârsta
norâdîjumiem. Kâdai citai pacientu grupai, lîdzko kaut kas
iesâpas, raksturîga neadekvâta reakcija, proti, viòi meklç
stiprus pretsâpju medikamentus, kas gan nav panaceja visâm
veselîbas problçmâm. Daudzi internetveikalos vai citviet
iegâdâjas pârtikas piedevas par lielâm naudâm un grib
sagaidît brînumainus veselîbas uzlabojumus, taèu gaidîtâ vietâ
iegûst blaknes, kaitçjumu veselîbai. Ziniet, ko lietojat!

Kâda ðajâ ziemâ ir gripas un vîrusu sezona, ko
ieteiktu darît iedzîvotâjiem, lai mazinâtu risku
saslimt?

– Ðoziem vîrusu infekcijâm ir raksturîgi simptomi ar sâpçm
kaklâ, bronhîtu, klepu un paaugstinâtu temperatûru, kas
raksturîga gripai. Komplikâcijas ar plauðu karsoòiem. Vîrusi,
kâ zinâms, izplatâs pa gaisu. Ko darît? Piemçram, neapmeklçt
masu pasâkumus, izvairîties no burzmas, vçdinât telpas,
pastaigâties svaigâ gaisâ. Svarîga arî savlaicîga vakcinâcija.

Pçdçjâs nedçïâs ir aktuâls jautâjums par recepðu
medikamentiem un to iegâdi aptiekâs. Varbût
pacienti prasa izrakstît lçtâkâs zâles?

– Pacienti apjukuði, ka receptç uzrakstîts medikamenta
íîmiskais nosaukums, nevis oriìinâlais nosaukums, un saka,
ka viòiem aptiekâ iedevuði ko citu, nevis uzrakstîtâs zâles.
Pie tâ jâpierod, jâskaidro, jo tâds ir normatîvais regulçjums.
Nav daudz pacientu, kuri prasîtu uzrakstît lçtâkâs zâles.
Atlaiþu medikamentiem lîdzmaksâjums ir diezgan niecîgs.
Ja kâdam uzprasu, vai drîkst rakstît oriìinâlo preparâtu,
atbilde pârsvarâ skan – jâ.

Ar ko vairâk pçdçjos gados cilvçki slimo? Kâda ir
situâcija, piemçram, ar sûdzîbâm par pârslodzi,
bezmiegu, nomâktîbu?

– Tas ir izdegðanas sindroms, kas raksturîgs arî mediíiem.
Dienas beigâs pats bieþi vien jûtos noguris, bet rîtâ viss at-
grieþas normas robeþâs. Garîgâ pârslodze nedrîkst bût ilgsto-
ða. Kopumâ jâatzîst, ka cilvçki ir stresaini, uztraucas par

sîkumiem vai globâlâm lietâm, ko nevar ietekmçt. Gados
vecâkiem cilvçkiem raksturîgas sociâla rakstura problçmas –
nervozç un uztraucas, ja sâk klibot veselîba, un ìimenes
ârstam uzdod jautâjumus kâ sociâlajam darbiniekam,
taujâjot, kas tagad viòu aprûpçs. Ðâdas lietas cilvçkos bieþi
rada apjukumu, paniku un neziòu. Daudziem senioriem,
iespçjams, trûkst fizisko aktivitâðu, kas arî novârdzina
organismu. Nav labi visu dienu sçdçt mazkustîbâ, arî pie
datora, jo tâdçjâdi cilvçki dzen sevi vçl lielâkâs veselîbas
problçmâs. Praktiskajâ darbâ arvien bieþâk saskaros ar
autoimûnâm saslimðanâm, kas skar âdu, locîtavas, asins-
vadus, gremoðanas traktu.

Vai pacientiem ir iespçja laikus tikt pie speciâ-
listiem un veikt nepiecieðamos izmeklçjumus?

– Situâcija ar nokïûðanu pie speciâlistiem ir daþâda. Jan-
vârî, piemçram, zvanîju uz Stradiòu slimnîcu par korono-
grâfiju, pieraksts ir uz septembri. Paðlaik uz maiju raksta uz
dienas stacionâru koronogrâfijas veikðanai. Grûtâk nokïût
pie reimatologa, kas ir pieprasîts speciâlists pie visâm locîtavu
kaitçm. Rindas pie speciâlistiem paliek arvien garâkas,
nâkotnç, ðíiet, operatîva nokïûðana pie speciâlistiem varçtu
bût tikai par maksu.

Kâ cilvçkiem rûpçties par savu veselîbu ikdienâ?
– Samçrot darbu un atpûtu, veikt fiziskâs aktivitâtes svaigâ

gaisâ,  miegam atvçlçt vismaz 7 – 8 stundas diennaktî, lietot
veselîgu uzturu, iekïaujot vairâk dârzeòus. Nezaudçt hu-
moru!

Kâ pavadât laiku ârpus darba?
– Iespçju robeþâs apmeklçju kultûras pasâkumus, ceïoju.

Ðoziem pietrûkst fizisko aktivitâðu – slidas un slçpes stâv bez
pielietojuma, arî sniega lâpstu nav vajadzîbas lietot. Vçl
brîvajâ laikâ labprât skatos kriminâlfilmas, tas atslodzei.
Vasarâs gan brîþiem pat pietrûkst laika, jo saimniecîbâ da-
râmâ ir daudz. Maðînâ vienmçr lîdzi ir motorzâìis, parastais
zâìis, cirvis, lâpsta, jo darbojos laukos. Tâ ir atpûta, jo,
nodarbinot sevi fiziski, galva ir tîra no visâm problçmâm.

Esat arî paðvaldîbas domes deputâts. Kâdi bijuði
ðie gadi deputâta darbâ un vai plânojat startçt
nâkamajâs vçlçðanâs?

– Ðie gadi iekrituði reformu laikâ, administratîvâ reforma
nav nesusi augïus. Deputâta pilnvaru laiks no manis prasîjis
papildus psihoemocionâlu piepûli un jaunu prasmju apgû-
ðanu. Savienot darbu stacionârâ, ìimenes ârsta praksç un
veikt deputâta pienâkumus nav viegli. Deputâtu sasauku-
mam, izpildvarai jâsaskaras ar daudziem izaicinâjumiem.
Visâ valstî ir finansiâlas grûtîbas, un to izjût lielâkâ paðval-
dîbu daïa. Novada domei jârod optimâli risinâjumi un gudri
lçmumi. Vai startçðu nâkamajâs vçlçðanâs? To râdîs laiks.

Starp domes deputâtiem ir gan pozîcija, gan
opozîcija?

– Ir gan pozîcija, gan opozîcija, taèu tas netraucç pieòemt
novadam noderîgus un labus lçmumus, kad mçs visi 15 esam
tikai pozîcijâ.

Latgalietis no Ðíilbçnu pagasta. “Ikdienâ bieþi runâju latgaliski. Ar pacientiem pârsvarâ tomçr komunicçjam latvieðu
literârajâ valodâ,” atklâj J.Vancâns. Uz jautâjumu, vai nav plânots rakstît grâmatu par medicînu vai citu tçmu, dakteris
smej, ka bûs jâpadomâ: “Brâlis ir metâlmâkslinieks, mâsa spçlç teâtrî, man arî kaut kas bûtu jâsâk darît, varbût rakstîðu
grâmatu.”
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Saruna ar pagastu pakalpojumu centru vadîtâju

“Manuprât, darbu laukos var atrast, jautâjums tikai
– kâdâ amatâ un ar kâdu atalgojumu,” pârliecinâta
Vectilþas un Lazdulejas pagastu pakalpojumu centru
vadîtâja TATJANA KAIRIÐA.

Pastâstiet, lûdzu, kopð kura laika strâdâjat
paðvaldîbâ?

– Pagâjis nepilns pusgads, kopð strâdâju par Vectilþas un
Lazdulejas pagastu pakalpojumu centru vadîtâju, un ðis amats
ir mana pirmâ darba pieredze paðvaldîbâ. Pirms tam gandrîz
14 gadus strâdâju Nodarbinâtîbas valsts aìentûras (NVA)
Balvu filiâlç par ESF projektu koordinçjoðo eksperti, vçlâk –
nodarbinâtîbas organizatori un NVA Nodarbinâtîbas
pakalpojumu departamenta, Nodarbinâtîbas pasâkumu
nodaïas vecâko eksperti. Pirms tam strâdâju privâtajâ sektorâ
– par grâmatvedi vairâkos uzòçmumos, jo pçc izglîtîbas esmu
finanðu speciâliste.

Kâdâ profesijâ sapòojât strâdât, mâcoties skolâ?
Kura ir Jûsu dzimtâ puse un skola, ko saucat par
savu?

– Esmu vietçjâ – dzimusi un augusi Balvos, mâcîjos Balvu
vidusskolâ, pçc vidusskolas beigðanas pârcçlos uz pastâvîgu
dzîvi Lazdulejas pagastâ, kur dzîvo mani vecâki. Mâcoties
skolâ, bija sapnis, kas diemþçl nav piepildîjies – vçlçjos strâdât
iekðlietu nozarç par juristi vai izmeklçtâju. Tolaik man patika
lasît detektîvus un ðíita, ka tas bûtu aizraujoðs darbs.

Kâda ir Jûsu ikdiena? Kâdi darbi prasa vairâk
laika?

– Mana ikdiena ir saistîta ar tieðu amata pienâkumu izpildi
– nodroðinât, organizçt un vadît saimnie-
cisko darbîbu pakalpojumu centros Vectil-
þas un Lazdulejas pagastos, organizçt
tehniskâ personâla darbu, nodroðinât
dokumentâcijas apriti starp pagastiem un
Baltinavas apvienîbas pârvaldi, nodroðinât
pagastu un paðvaldîbas sniegto pakalpo-
jumu pieejamîbu iedzîvotâjiem, skolçnu
pârvadâjumus, apsekot un uzturçt pagastu
autoceïus, ielas u.tml. Lielâko darbdienas
laiku pavadu pie datora, gatavojot nepiecieðamo informâciju,
lai nodroðinâtu pakalpojumu centru darbîbu, sagatavoju
atskaites, risinâm daþâdus jautâjumus, ko uzdod pagastu
apvienîbas pârvalde.

Par kâdiem saimnieciskiem darbiem ir lielâkas
rûpes katrâ no pagastiem? Vai pietiek finansçjuma?

– Grûti izcelt, kas vairâk vai mazâk prasa rûpes, jo visam
jâbût sakârtotam. Kâ piemçru varu minçt pagastu autoceïu
un ielu uzturçðanu. Finansçjums, ko pieðíir autoceïu un ielu
uzturçðanai, nesedz visus izdevumus, kâdus prasa ceïu
sakârtoðana. Ûdensapgâdes sistçma ik pa laikam plîst, un ir
nepiecieðami remonti, jo tâ izveidota vçl kolhozu pastâvçðanas
laikâ un ir novecojusi, bet renovâcijai diemþçl nav lîdzekïu.
Autobusi, kas abos pagastos nodroðina skolçnu pârvadâ-
jumus, ir novecojuði un prasa daudz naudas lîdzekïu remon-
tiem. Kâ jau nevienam nav noslçpums, paðvaldîbai ðobrîd ir
budþeta deficîts, tâpçc svarîgi izvçrtçt katra pirkuma lietderîbu.

Ðajâ ziemâ, kâ redzams, sniegs ir reta parâdîba.
Varbût plânojat kâdus remontdarbus, atvçlot
ietaupîtos lîdzekïus, kas bija paredzçti sniega
tîrîðanai?

– Jâ, ðogad jûtams sniega trûkums, arî daba izskatâs bçdîgi.
Ceïu uzturçðanai atvçlçtie lîdzekïi nekur nepazûd, tie krâjas,
lîdz ar to var veikt pamatîgâkus remontdarbus. Vectilþâ ir
tilts, kas bûtu jârenovç, bet tad bûtu vajadzîga milzîga naudas
summa. Ceru, ka varbût izdosies ja ne renovçt, tad vismaz
atjaunot tâ virskârtu. Lazdulejâ bûtu aktuâla ceïu segumu
nostiprinâðana. Piemçram, ceïa posmu, pa kuru pârvadâ
skolçnus, izdangâ traktortehnika un baïívedçji, kas izved
meþus, tâpçc vajadzçs atjaunot ceïa segumu. Ietaupîto naudu
atvçlçsim grants kârtas uzbçrðanai un ceïa profilçðanai, kas ir
dârga, bet bûtiska grants ceïu uzturçðanas metode. Tâdas
naudas, lai profilçtu visus grants ceïus, budþetâ diemþçl nav.

Par kurâm izmaiòâm un padarîtajiem darbiem

Tûristiem laukos iesaka aplûkot dabu
Aija Socka

pagastos ir prieks un lepnums?
– Manuprât, pusgads ir samçrâ îss laiks, lai realizçtu kâdas

idejas un bûtu jau ar ko lepoties. Man ir gandarîjums par to,
ka, neskatoties uz Balvu novada paðvaldîbas reorganizâciju
pagâjuðajâ gadâ, kuras rezultâtâ likvidçja pagastu pârvaldes,
samazinâja vairâkas paðvaldîbas darbinieku ðtata vietas, mçs
joprojâm spçjam nodroðinât iedzîvotâjiem gandrîz visus
pakalpojumus, kas bija pagastu pârvalþu pârziòâ, piemçram,
saglabâta iespçja iedzîvotâjiem veikt maksâjumus par komu-
nâlajiem un citiem paðvaldîbas pakalpojumiem. Ðos pakal-
pojumus sniedz pagastu bibliotçku vadîtâji, kuri ðobrîd
papildus strâdâ kâ kasieri. Pakalpojumu centros iedzîvotâjiem
pieejami sociâlie darbinieki, bâriòtiesas pârstâvji, darbojas
bibliotçkas, feldðerpunkti, savu darbu veic kultûras darba
organizatori, pagastu çku un teritorijas apsaimniekoðanu
nodroðina çku un apsaimniekojamâs teritorijas pârziòi un
tehniskais personâls.

Kâ dzîvi pagastos ietekmç iedzîvotâju skaita
samazinâðanâs un izglîtîbas iestâþu neesamîba?

– Kâ jau minçju, nesen strâdâju ðajâ amatâ un man pagai-
dâm nav ar ko salîdzinât. Pçtot statistiku par iedzîvotâju
skaitu, konstatçju, ka ðî gada 1.janvârî Vectilþas pagastâ ir
deklarçjuðies 376 cilvçki, un, salîdzinot ar iepriekðçjo gadu,
iedzîvotâju skaits ir sarucis par 10 cilvçkiem. Lazdulejas
pagastâ, kas ir viens no mazâkajiem pagastiem Balvu novadâ,
deklarçjuðies 217 cilvçki, pa gadu iedzîvotâju skaits ir sarucis
par 18 iedzîvotâjiem.

Kâdos jautâjumos iedzîvotâji vçrðas pie Jums? Vai
vienmçr varat palîdzçt?

– Sarunas notiek galvenokârt par komunâlajiem pakalpo-
jumiem, autoceïiem un nekustamo îpaðumu.
Diemþçl daþi jautâjumi nav manâ kompe-
tencç, bet cenðos paskaidrot, kur iedzîvotâ-
jiem jâgrieþas pçc palîdzîbas. Paðlaik bieþi
novçroju, ka iedzîvotâji izmanto sociâlâs
pârvaldes pakalpojumus, vçrðas pie sociâlâ
darbinieka, kad nepiecieðama palîdzîba.

Kâ vçrtçjat lauku iedzîvotâju
iespçjas strâdât, saòemt medicînas un

kultûras pakalpojumus? Vai laukiem ir nâkotne?
– Laukos darbu noteikti var atrast lauksaimniecîbâ, bet tas

lielâkoties ir sezonâls un fiziski smags. Uzskatu, ka mûsdienâs
ir jâmâcâs sevi pârliecinât bût mobilam, nebaidîties no
grûtîbâm, mçìinât apgût jaunas profesijas un prasmes, var
izskatît iespçju strâdât attâlinâti, jo mûsdienâs daudzi
uzòçmumi piedâvâ darbu attâlinâti. Kâ viena no iespçjâm ir
kïût par saimnieciskâs darbîbas veicçju un nodarbinât sevi,
dzîvojot laukos. Medicînas pieeja laukos, manuprât, ir sâpîga
tçma visâ Latvijâ, arî pilsçtâs, speciâlistu trûkuma dçï bieþi
vien ir jâbrauc pie ârstiem uz Rîgu. Runâjot par kultûru, jâsaka,
ka tas atkarîgs no katra cilvçka gaumes. Manuprât, ir
pietiekami daudz pulciòu arî lauku apkârtnç, jo darbojas,
piemçram, kori, vokâlie ansambïi, amatierteâtri, deju kolektîvi
utt. Ikviens var atrast sev tîkamu un piemçrotu nodarbi.

Nâkotne ir mûsu rokâs! Jâ, cilvçku skaita samazinâðanos
Latvijâ îpaði sâpîgi izjût laukos. Lai lauku telpai piesaistîtu
iedzîvotâjus, manuprât, jâinvestç ne tikai lauksaimniecîbâ,
bet vienlaikus jâattîsta arî citas nozares – kultûra, medicîna
un citu pakalpojumu pieejamîba.

Kâdas ir ieceres pagastu sakopðanâ un labiekâr-
toðanâ? Vai ir kâdi ierosinâjumi no iedzîvotâjiem?
Vai pagastos darbojas iedzîvotâju padomes, kâda
ir sadarbîba?

– Protams, ir idejas, bet diemþçl paðlaik nav pietiekami
daudz finansçjuma to îstenoðanai. Nâkotnes plânos ir noteikti
meklçt iespçjas piesaistît lîdzfinansçjumu kâdam projektam
vai citâdai aktivitâtei, jo bûtu patîkami pagastos redzçt ko
jaunu, un ja tas tieðâm iedzîvotâjiem bûtu pieejams un va-
jadzîgs. Piemçram, lai optimizçtu Vectilþas pagasta pakal-
pojumu centra izdevumus un nevajadzçtu uzturçt divas çkas,
aizvadîtajâ rudenî pakalpojumu centrs pârvietojâs uz çku,
kur pçc pirmsskolas izglîtîbas iestâdes likvidâcijas darbojâs
vien feldðerpunkts. Strâdâjam vienâ çkâ, kas arî iedzîvotâjiem
ir çrtâk.

Diemþçl Lazdulejas un Vectilþas pagastos iedzîvotâju

padomes netika izveidotas, jo nepieteicâs nepiecieðamais
iedzîvotâju skaits (atbilstoði Balvu novada domes saistoðajiem
noteikumiem), lai padome varçtu darboties.

Ko ieteiktu aplûkot tûristiem Vectilþâ un Laz-
dulejâ?

– Cik man zinâms, vçsturisko objektu Vectilþas un Lazdu-
lejas pagastos nav.  Ieteiktu, piemçram, apskatît dabu. Vectilþâ
ir ezers, un pie dîía, kas atrodas pagasta centrâ, ierîkota
atpûtas vieta ar lapeni, ìçrbtuvi un peldvietu. Par Lazdulejas
pagastu runâjot, tas ir bagâts ar ûdenskrâtuvçm, ir divi ezeri
un vairâki dîíi, kur makðíerniekiem noteikti bûtu ko darît.
Egïuciema centrâ ik vasaru dîíî skaisti zied ûdensrozes, ko
varçtu apskatît.

Kâdus pasâkumus labprât apmeklçjat? Kur gûstat
atpûtu no ikdienas darbiem?

– No pasâkumiem priekðroku dodu koncertprogrammâm.
Apmeklçju arî citus pasâkumus, bet reti. Man ïoti patîk mû-
zika, paðlaik dziedu Ðíilbçnu pagasta Rekovas jauktajâ korî
“Viola”. Pçc dabas esmu tâds cilvçks, kuram patîk bût mâjâs,
patîk gatavot daþâdus çdienus, cept kûkas un tortes. Patîk
saule un siltums, tâdçï bieþi vien ar vîru, lai pagarinâtu îso
Latvijas vasaru, dodamies uz siltajâm zemçm pasildîties.

�Cilvçku skaita
samazinâðanos
Latvijâ îpaði sâpîgi
izjût laukos.

Tatjana Kairiða. Uz jautâjumu, vai Lazdulejas un Vectilþas
pagastu pakalpojumu centru vadîtâja joprojâm brîvajâ
laikâ lasa detektîvus, Tatjana atteic, ka diemþçl vairs
nelasa, jo paðlaik viòas lasâmviela galvenokârt ir saistîta
ar likumdoðanu, piemçram, MK noteikumiem un noliku-
miem.

F
o
to

 -
 n

o
 p

e
rs

o
n
îg

â
 a

rh
îv

a

Biskvîta-bezç torte. Cept kûkas un tortes, kas sanâk
skaistas un garðîgas, Tatjanai savulaik iemâcîja mamma.
Taujâta, kas vçl viòai padodas, Tatjana atzîst, ka tâ ir
tomâtu audzçðana. Pagâjuðajâ vasarâ, piemçram, daþs
tomâts svçris vairâk nekâ 1 kg. Savukârt privâtajâ dîíî
dzîvo un pieòemas svarâ vçþi. “Mçs viòus neçdam, es
tikai ik pa laikam izmakðíerçju daþus vçþus, lai paskatîtos,
cik lieli tie izauguði,” teic Tatjana.
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“Ziemeïlatgales Sporta centra” komandas individuâlie rezultâti pçc
diviem posmiem:

GUNTIS DULBERGS: 4 uzvaras un 6 zaudçjumi;
ANDREJS ALEKSEJEVS: 5 uzvaras un 5 zaudçjumi;
AIVARS DULBERGS: 7 uzvaras un 2 zaudçjumi;
INGUS MEISTERS: 1 uzvara;
OÏEGS IÏJINS: 1 zaudçjums.

Dubultspçles:
ANDREJS ALEKSEJEVS/GUNTIS DULBERGS: 4 zaudçjumi;
ANDREJS ALEKSEJEVS/INGUS MEISTERS: 1 uzvara;
ANDREJS ALEKSEJEVS/AIVARS DULBERGS: 1 zaudçjums;
AIVARS DULBERGS/OÏEGS IÏJINS: 1 zaudçjums.

Galda teniss

V8. Otrdiena  �   2025. gada 4. februâris Vietçjâs ziòas

18.janvârî Iecavas pamatskolas sporta zâlç notika otrâs lîgas otrais posms
“Latvijas komandu èempionâtâ 2024.-2025.gadâ galda tenisâ”.

“Ziemeïlatgales Sporta centra” komanda èetrâs spçlçs izcînîja vienu uzvaru, ar rezultâtu
4:3 pieveicot galda tenisistus no komandas “Tukums 1”. Piedzîvoti arî trîs zaudçjumi – 1:4
pret “GTK Namejs–Mazâs raketes lielie meistari”, 0:4 pret jaunâs paaudzes galda tenisistiem
no “Salaspils GTK 4”, kâ arî ar rezultâtu 1:4 nâcâs atzît komandas “GTK Namejs SVP”
pârâkumu.

Pçc èempionâta diviem posmiem “Ziemeïlatgales Sporta centrs” ar 11 punktiem ieòem
3.vietu astoòu komandu konkurencç, par trîs punktiem atpaliekot no “Salaspils GTK 4”
komandas, kura visâs aizvadîtajâs spçlçs izcînîjusi uzvaras

Nâkamais turnîra posms notiks 22. un 23.februârî Alûksnes sporta centra hallç.

Lappusi sagatavoja A.Loèmelis

Iecavâ cînâs ar mainîgâm sekmçm

Spçle, kas aizrauj. Attçla tâlplânâ – “Ziemeïlatgales Sporta centra” galda tenisists Guntis
Dulbergs galda tenisa duelî ar pretinieku.

Turnîra tabula
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Finâlspçles telpu futbolâ
15.februârî Balvu sâkumskolas sporta zâlç notiks Balvu novada atklâtâ èempionâta telpu futbolâ pusfinâli un finâlspçles!

Starts ðâviens cîòâm tiks dots jau no paða rîta, kad laukumâ varçs vçrot trîs pusfinâla maèus: “Zidâni” pret “BSC”
(pulksten 10), “BVÌ” pret “Vietçjie” (pulksten 11) un “Balvi” pret “Baltinava” (pulksten 12). Savukârt turpinâjumâ
lîdzjutçjus sagaidîs saldais çdiens, kad tiks noskaidroti medaïu ieguvçji. Proti, pulksten 13 notiks spçle par 3.vietu, bet
pulksten 14 – par 1.vietu. Uzreiz pçc maèa par èempionu kausu (pulksten 15) notiks apbalvoðana. Jâpiebilst, ka pasâkuma
laikâ notiks arî konkursi skatîtâjiem.

Nepalaid garâm!

Sâksies basketbola èempionâts
“Ziemeïlatgales Sporta centrs” aicina lîdz 7.februârim

pieteikt dalîbai vîrieðu un sievieðu komandas Balvu novada
atklâtajâ èempionâtâ basketbolâ. Lai to izdarîtu, jâzvana
uz tâlruòa numuru 29432008 vai jâraksta uz e-pasta adresi:
sportacentrs@balvi.lv.

Aktuâli

“X stundâ nebûs konkrçta laika un scenârija”
29.janvârî notika aizsardzîbas nozares ziòu portâla

“Sargs.lv” organizçtâ tieðsaistes diskusija ar aizsar-
dzîbas ministru ANDRI SPRÛDU, apsprieþot ðobrîd
tik ïoti aktuâlâs tçmas par Nacionâlo bruòoto spçku
(NBS) kaujas spçju attîstîbu (no jauniem bruòojuma
veidiem lîdz personâla palielinâðanai), atbalstu vietçjai
aizsardzîbas industrijai (kâ veicinât nozares izaugsmi
un samazinât atkarîbu no ârvalstu piegâdâtâjiem),
dronu spçju attîstîbu (par jauno tehnoloìiju nozîmi
mûsdienu karadarbîbâ un Latvijas ieguldîjumu ðajâ
jomâ), valsts aizsardzîbas dienesta nâkotni (sievieðu
iesaukðanu dienestâ un papildus atbalsta funkciju
attîstîðanu), kâ arî par godîgu aizsardzîbas budþeta
izlietoðana jeb, kâ nodroðinât efektivitâti, pieaugoðo
ieguldîjumu apstâkïos.

Domâ arî par jûras spçku stiprinâðanu
Diskusijas vadîtâjs, portâla “Sargs.lv” redaktors KÂRLIS

ROÍIS, sarunas sâkumâ demonstrçja video par to, kâ ðobrîd
Latvija stiprina savas militârâs spçjas. Tajâ tika uzsvçrts, ka,
karam Ukrainâ ilgstot jau treðo gadu, Krievija uzsâkusi vçl
agresîvâku hibrîdkaru pret rietumvalstîm, îstenojot daþâda
lîmeòa sabotâþas. Ðîs darbîbas arî Latvijai likuðas daudz
straujâkiem soïiem virzîties savu spçju stiprinâðanâ. Lai to
sasniegtu, pieòemts NBS 12 gadu attîstîbas plâns, kurâ pare-
dzçtas ievçrojamas investîcijas bruòojuma iegâdei. Piemçram,
Aizsardzîbas ministrija parakstîjusi lîgumu ar ASV valdîbu
par uzòçmuma “Lockheed Martin” raþoto seðu augstas mobi-
litâtes artilçrijas raíeðu sistçmu “HIMARS” iegâdi, ko Latvija

varçtu saòemt no 2027.gada. Lîguma kopçjâ summa ir 179,8
miljoni dolâru. NBS bruòojumâ bûs arî tâlâs darbîbas un
augstas precizitâtes “ATACMS” raíetes, kas bûtiski
pastiprinâs NBS uguns jaudu. Tâpat tuvâkajâ laikâ mûsu
bruòotie spçki saòems krasta aizsardzîbas raíetes (NSM),
tiek kâpinâtas sauszemes spçku spçjas, tâs nodroðinot ar
kâjnieku kaujas maðînâm, tâlâs darbîbas artilçrijas raíetçm,
paðgâjçjhaubicçm, tâlâs darbîbas prettanku ieroèiem,
inþenieru un loìistikas tehniku. Lîdz ar bruòojuma iegâdi
plânots bûtiski palielinât arî bruòoto spçku personâlsastâvu,
tuvâko gadu laikâ ne tikai apmâcot lielâku skaitu valsts
aizsardzîbas dienestâ iesaucamo jaunieðu, bet arî izveidojot
vairâkus rezerves bataljonus no dienestu beiguðajiem
jaunieðiem, kuru uzdevums bûs patstâvîgi rûpçties par
dienestu noslçguðo rezerves karavîru iemaòu uzturçðanu.
Pçrn notikuðas arî bûtiskas izmaiòas kopçjâ valsts
aizsardzîbas stratçìijâ, sâkot darbu pie Baltijas aizsardzîbas
lînijas un Latvijas posma izbûves. Tos plânots turpinât arî
ðogad, papildus iegâdâjoties daþâda veida mînas ienaidnieka
apturçðanai un iznîcinâðanai. “Mçs redzam arî to, cik bieþi
pçdçjâ laikâ, iespçjams, Krievijas sabotâþas dçï tiek bojâta
kritiskâ zemûdens infrastruktûra, tajâ skaitâ 26.janvâra agrâ
rîtâ tika bojâts “Latvijas Valsts radio un televîzijas centra”
Baltijas jûrâ esoðais zemûdens optisko ðíiedru kabelis posmâ
“Ventspils–Gotlande”. Vai Latvija apsver iespçju iegâdâties
arî kaujas kuìus?” jautâja diskusijas vadîtâjs.

Aizsardzîbas ministrs skaidroja, ka, protams, ir ïoti svarîgi
ar jaunâkajâm tehnoloìijâm (piemçram, zemûdens droniem)
aprîkot arî jûras spçkus, kas ðobrîd tiek darîts un tiks darîts

arî turpmâk. Kas attiecas uz kaujas kuìiem, ðobrîd darbs pie
ðî jautâjuma ir izvçrtçðanas stadijâ, bet paðlaik uzsvars ir uz
moderno tehnoloìiju ievieðanu, kas palîdz efektîvâk novçrot,
izsekot un lielâ mçrâ âtrâk ierasties notikuma vietâ, nekâ to
varçtu izdarît ar kuìiem.

Mantojumam no agrâkajiem laikiem ir
savi izaicinâjumi

Atgrieþoties no jûras uz sauszemi, joprojâm aktuâls jautâ-
jums ir arî par to, vai Latvija tomçr neplâno izstâties no
Otavas konvencijas, kas paredz nevadâmo kâjnieku mînu
lietoðanas aizliegumu? Piemçram, ðobrîd nav izslçgts, ka
Igaunija, Lietuva un arî Somija ðî lîguma saistîbas varçtu
pârtraukt. A.Sprûds pastâstîja, ka Latvijas valsts robeþa tiek
stiprinâta, izmantojot visus iespçjamos resursus, tajâ skaitâ
iegâdâjoties pretkâjnieku un prettanku mînas. Turklât
nâkotnç ðâdu mînu raþoðana varçtu notikt Latvijâ. “Kas
attiecas uz tâ dçvçtajâm nevadâmajâm mînâm, kuras ir
pilnîbâ nevadâmas, nostrâdâ brîdî, kad kâds tâm uzkâpj
virsû, un nav starpîbas, vai tas ir pretinieks, paðu karavîrs,
civiliedzîvotâjs vai, piemçram, dzîvnieks, mums nav
nepiecieðamîbas izstâties no Otavas konvencijas. Ðâds solis
neatrisinâtu vai nekavçjoties nesniegtu papildus droðîbu
mûsu valstij. Vienlaikus, pieòemot lçmumus, izðíirîga ir
reìionâlâ pieeja ðâdiem jautâjumiem un konsultâcijas ar
mûsu sabiedrotajiem. Galu galâ mçs aizsargâjam ne tikai
Latviju, bet arî pirmo NATO centimetru – kâ vienota militârâ
alianse,” uzsvçra aizsardzîbas ministrs.

*Turpinâjums 9.lpp.
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Lappusi sagatavoja A.Loèmelis

Jâpiebilst, ka nesen bija neplânota Latvijas bruòoto spçku
kaujas gatavîbas pârbaude. Kâdi ir pârbaudes rezultâti un
kâdas ir mûsu spçjas neplânoti reaìçt krîzes situâcijâs? “Latvijai
un NATO kopumâ jâbût gataviem rîkoties nekavçjoties, jo,
pienâkot X stundai, mums nebûs noteikts konkrçts laiks un
scenârijs, kâ rîkoties. Lîdz ar to ðâda veida mâcîbâs mums
jârîkojas negaidîti, strauji un pârsteidzoði. Kopumâ
neplânotâs kaujas gatavîbas pârbaudes rezultâti ir labi, bet
vienlaikus tâ mums deva papildus mâcîbu stundas, kas jâdara
vçl vairâk. Diemþçl Latvijas mantojums no agrâkajiem laikiem
ir ar saviem izaicinâjumiem, kad, piemçram, nepârtraukti
jâvingrinâs un jâpilnveido rezerves karavîru sistçma. Tas tâdçï,
lai nelabvçlîga scenârija gadîjumâ mums bûtu pieejama ne
tikai tâ dçvçtâ kaujas dûre, kas gatava rîkoties jebkurâ brîdî,
bet arî rezerves karavîri. Valsts aizsardzîbas koncepcija nosaka
mçríi, ka mums jâbût kopumâ 61 tûkstotim karavîru, no
kuriem septiòi tûkstoði – augstas gatavîbas, bet 30 tûkstoði –
vispârçjas rezerves karavîri, kuri konflikta gadîjumâ tiktu âtri
iesaistîti valsts aizsardzîbâ,” darîja zinâmu A.Sprûds.

Bûtiskas spçjas dronu izstrâdç
“Nesen intervijâ Latvijas Televîzijâ minçjât, ka ðobrîd vietçjâs

industrijas loma aizsardzîbas spçju
stiprinâðanâ ir tikai 10%. Kâpçc tik maz?”
jautâja diskusijas vadîtâjs. “Tas nav
nemaz tik maz, jo naudas izteiksmç
kopçjais Latvijas uzòçmçju ieguldîjums
mçrâms desmitos miljonos eiro.
Vienlaikus jâuzsver, ka mûsu mçríi ir
ambiciozi, lai uzòçmçju iesaiste lîdz
2028.gadam bûtu 20%, bet lîdz
2036.gadam – 30%. Turklât runa nav
tikai par aizsardzîbas sfçras apgâdi ar
nepiecieðamo tikai tepat, Latvijâ, bet arî jâstiprina mûsu
eksportspçja, lai sniegtu ieguldîjumu Latvijas iekðzemes
kopprodukta palielinâðanâ. Ir arî izstrâdâta aizsardzîbas
industrijas un inovâciju atbalsta stratçìija 2025.–2036.gadam.
Tas ir nozîmîgs informatîvs paziòojums, kas paredz mçríus,
uz kuriem virzâmies. Tas arî paredz konkrçtus uzstâdîjumus,
kâ piesaistît papildus finansçjumu aizsardzîbas nozarei, tajâ
skaitâ no Eiropas Savienîbas,” skaidro A.Sprûds.

Tikmçr vçl viena ïoti nozîmîga prioritâte Latvijas aizsardzîbas

“X stundâ nebûs konkrçta laika un scenârija”
*Sâkums 8.lpp.

Tieðsaistes diskusija!

Vai tâ nav lîdzekïu izðíçrdçðana?
Diskusijas skatîtâji ministram uzdeva arî neçrtus jautâjumus. “Jûs savâ ministra

birojâ esat piençmis darbâ divus sabiedrisko attiecîbu padomniekus, kuriem algu
maksâ nodokïu maksâtâji. Vai tâ nav valsts lîdzekïu ðíçrdçðana, òemot vçrâ, ka
ministrijâ jau ir Publisko attiecîbu departaments?”

“Ministru biroji ir visiem ministriem, lîdz ar to neesmu nekâds izòçmums. Turklât
komunikâcija ar sabiedrîbu ir ÏOTI svarîga un izðíiroða. Tâdçï pastiprinâjums sabiedriskajâs
attiecîbâs ir ïoti nepiecieðams – gan nacionâlâ, gan arî starptautiskâ lîmenî,” skaidroja
A.Sprûds.

Vai Latvija iegâdâsies helikopterus?
“Pirms kâda laika tika ziòots, ka Latvija iegâdâsies “MD 530 F” vieglos

helikopterus (attçlâ). Vai ðie plâni joprojâm spçkâ?” jautâja skatîtâjs.
Aizsardzîbas ministrs Andris Sprûds apstiprinâja, ka ðie plâni joprojâm spçkâ: “Mûsu

rîcîbâ ir arî “Black Hawk” helikopteri, bet saprotam, ka ir svarîgi stiprinât gaisa telpu.”
Tikmçr Aizsardzîbas ministrija informçjusi, ka Latvija iegâdâjusies èetrus helikopterus

“UH-60M Black Hawk”, nomainot lîdz ðim izmantotos gaisa kuìus – fiziski un morâli
novecojuðos, padomju laikâ raþotos “Mi-17”. Kas attiecas uz skatîtâja uzdoto jautâjumu,
NBS no ASV plâno iegâdâties èetrus vieglos daudzfunkcionâlos helikopterus “MD 530F”,
kurus vajadzîbas gadîjumâ bûs iespçjams arî apbruòot uguns atbalsta sniegðanai sauszemes

stiprinâðanâ ir dronu spçju attîstîba. Kas paveikts ðajâ ziòâ?
Piemçram, karð Ukrainâ pierâdîjis, ka mûsdienâs salîdzinoði
lçtie droni spçj sniegt ne tikai izlûkinformâciju, bet arî kalpot
kâ ieroèu platforma pretinieka dzîvâ spçka un tehnikas

iznîcinâðanai, nodroðinât personâla
apgâdi, evakuâciju un daþâdu bîstamu
uzdevumu, piemçram, mînçðanas vai
atmînçðanas, izpildi. Tikmçr Latvijas
aizsardzîbas industrija pçrn
demonstrçja bûtiskas spçjas dronu
tehnoloìiju izstrâdç un raþoðanâ, ar
tiem apgâdâjot ne tikai Latvijas
bruòotos spçkus, bet arî sabiedrotos.
Turklât, lai atbalstîtu Ukrainu pret
Krievijas diktatoru reþîmu, Latvija

kopâ ar sabiedrotajiem pagâjuðajâ gadâ izveidoja starptau-
tisko dronu koalîciju, kuras primârais mçríis ir nodroðinât
Ukrainas aizstâvjus ar kvantitatîvu un kvalitatîvu pârsvaru
dronu jomâ. Vçl vairâk, – ðogad maijâ Latvijâ notiks starptau-
tiskais dronu samits, kas pulcçs ne tikai dronu koalîcijas
dalîbvalstis, bet arî uzòçmçjus un aizsardzîbas industrijas
pârstâvjus, lai runâtu par ðîs tehnoloìijas attîstîbas tendencçm
un to efektîvu izmantoðanu nâkotnç. “Ukraina ðobrîd kaujas
laukâ ir tehnoloìiju avangardâ, tiesa – traìiskos apstâkïos.

Savukârt Latvijas aizsardzîbas industrija mâcâs caur daþâdiem
testiem un konkrçtâm specifikâcijâm, ko Ukraina gûst savâ
pieredzç un noliek uz mûsu galda,” pastâstîja aizsardzîbas
ministrs.

Vai spçsim tikt lîdzi kaimiòvalstîm?
Tieðsaistes diskusiju tâs vadîtâjs K.Roíis noslçdza, atgâdinot,

ka Lietuva un Igaunija paziòojuðas par savu aizsardzîbas
izdevumu kâpinâðanu lîdz 5% no iekðzemes kopprodukta
tuvâko gadu laikâ: “Lietuvas pârstâvji gan piebilduði, ka uz
paðas Lietuvas ekonomikas rçíina ðâdu izdevumu îpatsvaru
neizdosies sasniegt. Kâds ir Jûsu viedoklis? Vai Latvija spçs
tikt lîdz ðiem 5%?”

Aizsardzîbas ministrs A.Sprûds skaidroja: “Ðobrîd tuvâkajos
gados virzâmies uz vismaz 4% izdevumiem aizsardzîbai no
iekðzemes kopprodukta. Ðo mçríi skaidri identificçjusi arî
Latvijas augstâkâ politiskâ vadîba. Runâjot par, piemçram,
lietuvieðiem, viòi no sâkuma paziòoja savus mçríus par 5%,
bet pçc tam paspçra solîti atpakaï un teica, ka tam meklçs
finansçjumu. Savukârt mçs no sâkuma saprotam mçríu
izpildes grafiku, apzinâm resursu iegûðanas avotus un to, kas
tieði mums vajadzîgs, un tikai pçc tam rîkojamies. Tâtad no
sâkuma darbi un tikai pçc tam – paziòojumi!”

Diskusijas skatîtâju jautâjumi

�Tuvâkajos gados
virzâmies uz vismaz 4%
izdevumiem aizsardzîbai
no iekðzemes
kopprodukta.

vienîbâm. “Jauno helikopteru uzdevums ir sniegt tuvâ gaisa atbalstu, îstenojot gaisa
operâcijas pret ienaidnieka objektiem tuvâ distancç, nodroðinât gaisa atbalstu kaujas
meklçðanas un glâbðanas operâcijâm, kâ arî veikt taktiskâs izlûkoðanas un transportçðanas
operâcijas. Plânots, ka miera laikâ jaunie helikopteri tiks izmantoti NBS Gaisa spçku pilotu
kvalifikâcijas uzturçðanai,” dara zinâmu ministrija.

Diskusija. Attçlâ no kreisâs puses – aizsardzîbas ministrs Andris Sprûds, pa labi – diskusijas vadîtâjs Kârlis Roíis.
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Informç robeþsardze

Ðobrîd VAS “Latvijas Valsts radio un televîzijas
centrs” noslçdzis visus bûvniecîbas lîgumus par
tehnoloìiskâs infrastruktûras izveidi visâ Latvijas–
Krievijas un Latvijas–Baltkrievijas robeþas joslâ.
Kopumâ darbi notiks septiòos posmos un to îstenos
divi ìenerâlbûvnieki, piesaistot aptuveni 50 apakð-
uzòçmçjus.

Tehnoloìiskâ risinâjuma izbûve ir kompleksa un sareþìîta
informâcijas un komunikâciju infrastruktûras izveide, kas

Tehnoloìiskâ infrastruktûra – arî mûspusç
sastâv no optisko ðíiedru kabeïu tîklu (tajâ skaitâ elektronisko
sakaru tîkla kabeïu kanalizâcijas), elektroapgâdes tîkla,
videonovçroðanas stabu, datu pârraides tîkla un perimetra
uzraudzîbas tehnoloìisko lîdzekïu (piemçram, videono-
vçroðanas) un citas saistîtâs infrastruktûras izbûves. Tas viss
nodroðinâs spçju reâlâ laikâ reaìçt uz tâdiem draudiem kâ
hibrîdâ karadarbîba, organizçtâ noziedzîba, nelikumîga
migrâcija un citiem.

Realizçjot ðos darbus, paaugstinâsies arî kontroles un
reaìçðanas spçjas uz situâciju pierobeþâ, tiks stiprinâta kopçja

likumpârkâpumu novçrðanas, profilakses un atklâðanas
kapacitâte, kâ arî paaugstinâsies vietçjo iedzîvotâju droðîba
un dzîves kvalitâte. “Ðobrîd jâdara viss iespçjamais, lai
padarîtu Latviju gan  maksimâli grûti pieejamu nelegâlajiem
robeþðíçrsotâjiem, gan arî veiktu pasâkumus, lai Latvijas fiziskâ
droðîba un militârâ aizsardzîba bûtu pçc iespçjas augstâkâ
lîmenî. Ðobrîd realizçjamie darbi ïaus sasniegt ðo mçríi un
sniegs pârliecîbu par valsts droðîbas stiprinâðanu. Mçs sargâjam
robeþu visu Eiropas dalîbvalstu interesçs!” uzsver Valsts
robeþsardzes priekðnieks Guntis Pujâts.
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27.janvârî Balvu Profesionâlâs un vispârizglîtojoðâs
vidusskolas (BPVV) Skaistumkopðanas programmas
1.kursa un skolçnu paðpârvaldes dalîbnieces kopâ ar
profesionâlâs izglîtîbas skolotâju Ilonu Ðâveli nogâdâja
dzîvnieku mâjâ “Astes un Ûsas” labdarîbas akcijâ “Palî-
dzçsim íepaiòiem” sarûpçtos ziedojumus. Skolçni ar
prieku piedalîjâs ðajâ iniciatîvâ, parâdot savu lîdzjûtîbu
un vçlmi palîdzçt tiem, kam tas visvairâk nepiecieðams.

Profesionâlâs izglîtîbas skolotâja Ilona Ðâvele atklâj, ka
ziedojumu vâkðana un nogâdâðana dzîvnieku mâjâ bija
Skaistumkopðanas programmas 1.kursa meiteòu devums
Labo darbu nedçïâ. “Lai savâktu ziedojumus, skolâ izvietojâm
reklâmas plakâtus, reklamçjâm akciju arî “Facebook”, ievie-
tojot atgâdnes gan jaunieðu, gan skolotâju grupâs, paziòojâm
arî vecâkiem,” stâsta skolotâja.

Kâdam tas darbs ir jâdara
Janvâra beigâs èetras BPVV audzçknes (Laine, Leila, Sandija

un Guna) kopâ ar skolotâju Ilonu savâktos ziedojumus nogâ-
dâja dzîvnieku mâjâ “Astes un Ûsas”, kur tos izmantos
èetrkâjaino iemîtnieku aprûpei. “Patiess prieks, ka mûsu skola
veicina lîdzjûtîbu, sabiedrisko atbildîbu un iedroðina skolçnus
aktîvi darboties vietçjâs kopienas labâ,” saka skolotâja
I.Ðâvele. Viòa priecâjas, ka ziedotâjus laipni sagaidîja
dzîvnieku mâjas darbinieki: “Uzzinâjâm, ka tur ðobrîd strâdâ
èetri pastâvîgie darbinieki un viens brîvprâtîgais, kâ arî ir
piesaistîts veterinârârsts. Mûs sagaidîja Arîna Komarovska,
kura savulaik bija mana skolniece. Savukârt telpas un
iemîtniekus izrâdîja viòas kolçìe.” Ilona stâsta, ka pati
dzîvnieku patversmç ciemojâs pirmo reizi: “Bija interesanti.
Ievçroju, ka âra voljçri suòiem izskatâs nesen atjaunoti.
Izrâdîjâs, ka arî viens no mûsu skolniekiem Jânis Krçvics vasarâ
brîvprâtîgi pielicis savu roku ðim darbam. Atbraukusi uz skolu,
paslavçju viòu par ðo veikumu.” Taujâta par emocijâm,
raugoties uz patversmes èetrkâjainajiem iemîtniekiem, Ilona
sprieþ: “Kâdam jau tas darbs ir jâdara. Arî sieviete, kuru mums
izradîja mâju, teica, ka patversmes darbiniekiem laikam uz
pieres rakstîts, ka viòiem tas jâdara, ka viòi bûs tie, kas rûpçsies
par ðiem mâjdzîvniekiem. Esmu pateicîga, ka ir cilvçki, kas to
visu dara, jo darbs nav viegls. Viòi strâdâ bez brîvdienâm un
bez svçtku dienâm. Patversme ir ðo cilvçku otrâs mâjas.” Ilona
saprot, ko nozîmç rûpçties par èetrkâjainu draugu, jo jau
astoòus gadus ir èivauvas ðíirnes sunîða îpaðniece: “Zinu, ko
tas prasa un cik lîdzekïu vajag dzîvnieka uzturçðanai – vetârsta
apmeklçjumi, potes utt. Ja dzîvnieciòð saslimst, metîsi malâ
visus darbus, bet skriesi viòu vest pie ârsta. Pati esmu to darîjusi.
Dzîvnieks – tâ ir ïoti liela atbildîba, turklât uz daudziem
gadiem. Ne velti saka, – ja mums dzîves laikâ var bût vairâki
mâjdzîvnieki, tad sunim vai kaíim esam tikai mçs. Mçs esam
visa viòu pasaule.”

Suòu bija þçl
Skaistumkopðanas programmas 1.kursa studente Laine

dzîvnieku patversmi apmeklçja pirmo reizi. Bûdama divu
kaíu un suòa îpaðniece, jauniete jût lîdzi astaiòiem, kas
palikuði bez mâjâm. “Vienam patversmes sunîtim bija
savainota íepa. Viòa bija ïoti þçl. Taèu kopumâ apstâkïi ðiem
dzîvniekiem tur ir labi, ” secina pirmkursniece.  Laine ievçroja,
ka dzîvnieku mâjas âra voljçros ðobrîd uzturas aptuveni 11
suòi, taèu kaíu skaits ir daudz lielâks. Ciemiòiem no BPVV
bija iespçja paspçlçties ar dzîvnieku mâjas murrâtâjiem un
paglaudît viòus. “Ne visi kaíi un arî suòi bija draudzîgi, taèu
daþi bija ïoti mîïi,” stâsta Laine. Viòai ðíiet nepieòemami, ka
cilvçki pamet savus mâjdzîvniekus, jo savus èetrkâjainos
draugus viòa mîl un lolo: “Kaíus Granatiku un Alisu, kâ arî
suni Barsiku ìimenç visi ïoti mîlam. Arî dzîvnieku kopðanas
pienâkums esam sadalîjuði savâ starpâ un tos apzinîgi veicam.”

Kaíi izskatîjâs dzîvespriecîgi
Arî Skaistumkopðanas programmas 1.kursa audzçknei

Leilai ðis bija pirmais dzîvnieku patversmes apmeklçjums:
“Nekad nebiju bijusi ðâdâ vietâ, tâdçï vçlçjos uzzinât, kâ tur
izskatâs.“ Viòa priecâjas, ka dzîvnieku mâjâs “Astes un Ûsas”
ciemiòi sajutâs gaidîti. Leilai patika, ka visi kaíi tur dzîvo
vienâ lielâ istabâ, nevis ieslçgti katrs savâ bûrî: “Viòi izskatîjâs
priecîgi. Viens ar otru spçlçjâs. Tur bija pat kaíis, kuram ir 13
gadi. Viòð bija ïoti mîïð.” Turpretim suòu voljçri jaunieti

Noslçgusies akcija “Palîdzçsim íepaiòiem”
Irçna Tuðinska

nedaudz ðokçja: “Suòi bija âra voljçros. Ieraudzîjuði cilvçkus,
viòi visi izskatîjâs ïoti satraukti. Man viòu bija þçl.” Leila
nespçja pilnîbâ izbaudît arî kaíu klâtbûtni, jo sâka izpausties
viòas alerìijas simptomi. “Sâka asarot acis un kasîties rokas.
Vienalga pasçdçju ar kaíiem un viòus nofilmçju,” stâsta
jauniete. Neraugoties uz alerìiju, Leilas mâjâs dzîvo divi kaíi.
“Par alerìiju uzzinâju tikai nesen, bet kaíi pie mums dzîvo
jau sen,” skaidro jauniete. Izrâdâs, viòa atradusi veidu, kâ
sadzîvot ar jaunatklâto slimîbu: “Man ir sava istaba, kur kaíus
nelaiþu.”

Leila neslçpj, ka dzîvnieku patversmi iepriekð bija iedo-
mâjusies nedaudz citâdâku: “Domâju, ka kaíi sçdçs bûros,
bet te bija forði, jo viòi visi dzîvo vienâ istabâ. Tur kaíiem bija
arî daþâdas rotaïlietas, ar ko spçlçties.” Taèu nelielu vilðanos
jaunietei sagâdâja vairâku skolasbiedru neatsaucîba un
nevçlçðanâs ziedot dzîvniekiem: “Daþi ziedoja, bet daþiem
bija þçl pat 50 centu, lai nopirktu kaíu barîbas paciòu.”

Dzîvniekiem arî ir jûtas
Skaistumkopðanas kursa audzçkne Guna ir îsta dzîvniek-

mîle – viòas mâjâs mitinâs pieci kaíi un viens suns, tâpçc
jauniete uzskatîja par savu pienâkumu kopâ ar pârçjiem
nogâdât labdarîbas akcijâ saziedoto “Astçs un ûsâs”. Guna
uzskata, ka ir daudz daþâdu iemeslu, kâdçï kaíi un suòi nonâk
patversmçs: “Daþreiz cilvçkam apnîk dzîvnieks vai, piemçram,
kaíene piedzemdç kaíçnus, kurus nav kur likt, tâdçï viòus
vienkârði izmet ârâ, bieþi pat ceïa malâ.” Guna neðaubâs, –
bçrniem ir jâskaidro, ka dzîvniekiem arî ir jûtas, ka viòus
nedrîkst tâ vienkârði izlikt uz ielas. Jaunieti pârsteidz cilvçku
neþçlîba: “Ir arî tâdi, kuri kaut kur laukâ izber indi, lai
dzîvnieki saindçjas.” Par dzîvnieku turçðanas apstâkïiem
“Astçs un ûsâs” Gunai palika diezgan labs iespaids. Savukârt
uz jautâjumu, vai uzskata sevi par kaíu vai suòu cilvçku,
Guna teic, ka patîk abi, tomçr kaíi mazliet vairâk.

Pirms doðanâs uz dzîvnieku mâju “Astes un Ûsas”.
Profesionâlâs izglîtîbas skolotâja Ilona Ðâvele atklâj, ka
viòa ðâdâ akcijâ piedalîjâs pirmo gadu. Viòasprât, skolçni
un skolotâji ziedoja diezgan aktîvi: “Pârsvarâ tâ bija sausâ
barîba. Pirms devâmies uz patversmi, noskaidrojâm, kas
visvairâk nepiecieðams. Mums ieteica atvest suòu un
kaíu sauso barîbu, cementçjoðâs smiltis kaíu tualetçm,
arî skrâpeles. Skrâpeles diemþçl neizdevâs sagâdât, jo
tâs laikam ir diezgan dârgas. Taèu çdienu suòiem un
kaíiem saziedoja diezgan daudz.”

Pie dzîvnieku mâjas. BPVV audzçknes un viòu skolotâja
priecâjâs par iespçju sniegt kaut nelielu artavu dzîvnieku
mâjas “Astes un Ûsas” iemîtnieku atbalstam.

Kaíiem ir arî rotaïlietas. BPVV audzçknes pârsteidza,
ka kaíiem “Astçs un Ûsâs” ir arî rotaïlietas, lai viòiem, tur
dzîvojot, nebûtu tik skumîgs prâts.

Izmanto iespçju samîïot. Daþi no murrâtâjiem bija tik ïoti
izsalkuði pçc cilvçka glâstiem, ka labprât un bez bailçm
tiem ïâvâs. Savukârt citi izrâdîja lielâku piesardzîbu.
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Balvu novada domç

Pieòem Balvu novada paðvaldîbas budþetu
Balvu novada paðvaldîbas kopbudþeta ieòçmumi

2025.gadâ plânoti 37 186 787 eiro apmçrâ, kas ir par
15,12% vairâk nekâ 2024.gadâ (32 300 459 eiro). Balvu
novada paðvaldîbas kopbudþeta izdevumi 2025.gadâ
plânoti 38 793 858 eiro, kas ir par 10,49% vairâk nekâ
2024.gadâ (35 112 008 eiro).

Budþeta izdevumi
Balvu novada paðvaldîbas finanðu resursi ir paredzçti

paðvaldîbas funkciju nodroðinâðanai – paðvaldîbas izglîtîbas,
kultûras, sporta iestâþu, sociâlâs pârvaldes uzturçðanai un
iedzîvotâju sociâlâ atbalsta finansçðanai, novada pasâkumu
finansçðanai, novada infrastruktûras uzturçðanai. Paðvaldîbas
kopbudþeta izdevumi 2025.gadâ plânoti 38 793 858 eiro
apmçrâ, no tiem pamatbudþeta izdevumi – 38 791 445 eiro,
ziedojumi un dâvinâjumi – 2413 eiro, paðvaldîbas aizòç-
mumu atmaksa – 2 470 531 eiro. Kopbudþeta izdevumi ir
lielâki par 10,47% nekâ 2024.gadâ (35 115 281 eiro).
Izdevumu finansçðanai tiks izmantots budþeta lîdzekïu atli-
kums gada sâkumâ, kas ir 4 046 119 eiro, no tâ pamatbudþeta
atlikums 4 044226  eiro, ziedojumi un dâvinâjumi – 1 893
eiro, kâ arî aizòçmumu lîdzekïi 1 023 633 eiro apmçrâ ES
fondu lîdzfinansçto projektu realizâcijai. Paðvaldîbas budþetâ
paredzçti izdevumi infrastruktûras uzturçðanai, iestâþu
finansçðanai, ES projektu lîdzfinansçjumam, funkciju izpildei.

Vispârçjie valdîbas dienesti
Vispârçjo valdîbas dienestu uzturçðanai paredzçti 3 592 922

eiro, kas ir 9,26% no kopçjiem pamatbudþeta izdevumiem.
Vispârçjos valdîbas dienestos ir paredzçti paðvaldîbas
administrâcijas izdevumi, deputâtu darba samaksa, apvienîbu
pârvalþu administratîvie izdevumi, paðvaldîbas aizòçmumu
procentu un apkalpoðanas maksâjumi. Izpildvaras funkciju
administrçðanai, ko veic Balvu novada paðvaldîbas Centrâlâ
pârvalde, noteikts budþets 1 531 209 eiro apmçrâ, pilsçtu un
pagastu apvienîbu administratîvo funkciju veikðanai  – 474182
eiro. Deputâtu darba samaksai plânoti 127 701 eiro. Aizòç-
mumu apkalpoðanas maksâjumi tiek plânoti 806 479 eiro
apmçrâ atbilstoði noslçgtajiem aizòçmumu lîgumiem ar Valsts
kasi, t.sk. apkalpoðanas maksai 20 020 eiro un procentu
apmaksai 786 459 eiro, procentu maksâjumi pret 2025.gadu
ir samazinâjuðies par 9,1%. Paðvaldîbas biedru maksas plânotas
48 584 eiro apmçrâ un izdevumiem neparedzçtiem gadîju-
miem noteikti asignçjumi 5 000 eiro. Balvu novada paðvaldîbâ
darbojas Vienotais valsts un paðvaldîbas klientu apkalpoðanas
centrs, kura uzturçðanai paredzçti 122 684 eiro. Bijuðo pagastu
padomju un pilsçtu domju vadîtâju pabalstu izmaksâm
paredzçti 236 349 eiro. Papildus iestâþu uzturçðanas budþetiem
pieðíirts finansçjums Balvu apvienîbas pârvaldei datorteh-
nikas iegâdei 1270 eiro.

Sabiedriskâ kârtîba un droðîba
Sabiedriskâs kârtîbas un droðîbas nozares izdevumi noteikti

399 619 eiro apmçrâ jeb 1,03% no kopçjiem pamatbudþeta
izdevumiem. Balvu novada paðvaldîbas policijas uzturçðanai
plânoti 246 781 eiro. Paðvaldîbas policijas darbîbas nodroði-
nâðanai ir paredzçts iegâdâties jaunu transportlîdzekli par
66 429 eiro, visiem darbiniekiem ir paredzçta veselîbas
apdroðinâðana. Dzimtsarakstu nodaïas funkciju izpildei
plânoti 84269 eiro. Atskurbtuves darbîbas nodroðinâðanai
paredzçti 68569 eiro, paðvaldîbai ir noslçgti lîgumi ar Alûksnes,
Gulbenes un Smiltenes  novadu paðvaldîbâm par pakalpoju-
ma sniegðanu.

Ekonomiskâ darbîba
Ekonomiskâs darbîbas nodroðinâðanai plânoti izdevumi

2025.gadam 4 448 378 eiro apmçrâ jeb 11,47 % no kopçjiem
izdevumiem. Balvu novada paðvaldîbas Bûvvaldes funkciju
nodroðinâðanai paredzçti 59 103 eiro. Ziemeïlatgales biznesa
un tûrisma centra uzturçðanai paredzçti 88 627 eiro. Paðval-
dîba turpina saòemt un realizçt finansçjumu no valsts budþeta
algotiem sabiedriskiem darbiem  67 349 eiro. 2025.gadâ valsts
dotâcija autoceïu (ielu) fonda uzturçðanai ir paredzçts finan-
sçjums 1 029 588 eiro apmçrâ, kas sadalîts pa administratî-
vajâm teritorijâm, 370 157 eiro no plânotâs valsts dotâcijas ir
atdalîts rezerves fondâ. Budþetâ plânots  îstenot Balvu ielas
posma seguma atjaunoðanu un ûdens atvades sistçmas
sakârtoðanu Kubulu pagastâ par kopçjo summu 51 885 eiro.
2025.gadâ turpinâs projekts “Reemigrâcijas atbalsta pasâkums

– uzòçmçjdarbîbas atbalsts” 2025.gada budþetâ paredzçts
12000 eiro. Plânots turpinât îstenot projektu “Vides pieeja-
mîbas nodroðinâðana Balvu novada publisko pakalpojumu
çkâs” par kopçjo summu 461 696 eiro, no tâ 201 262 eiro no
aizòçmuma lîdzekïiem. Projekta “SAM 6.1.1.3 Uzòçmçj-
darbîbas veicinâðanai nepiecieðamâs publiskâs infrastruktûras
kvalitâtes uzlaboðana Partizânu ielas posma rekonstrukcija
Balvos” îstenoðanai plânota kopçjâ summa 297 249 eiro, no
tâ 69 853 eiro paðvaldîbas finansçjums no aizòçmuma
lîdzekïiem.  Projekta “SAM 5.1.1.1  Publiskâs infrastruktûras
kvalitâtes uzlaboðana uzòçmçjdarbîbas atbalstam Balvos”
Brîvîbas ielas posma rekonstrukcija no Bolupes tilta lîdz pilsçtas
austrumu robeþai un Baznîcas ielas posma rekonstrukcijas
îstenoðanai plânota kopçjâ summa 1 613 491 eiro, no tâ –
370280 eiro paðvaldîbas finansçjums no aizòçmuma lîdzek-
ïiem. Biznesa ideju konkursam paredzçti 50 000 eiro.

Vides aizsardzîba
Paðvaldîbas budþetâ 2025.gadam novada vides aizsardzîbas

pasâkumiem paredzçti 242 675 eiro jeb 0,63% no kopçjiem
paðvaldîbas pamatbudþeta izdevumiem. Dabas resursu
nodokïa ieòçmumu un atlikuma izmantoðanai paredzçti
100659 eiro, kas paredzçti teritorijas vides aizsardzîbu pasâku-
mu îstenoðanai. Pagastu un Viïakas pilsçtas ûdensapgâdes
un notekûdeòu apsaimniekoðanai, atkritumu apsaimnieko-
ðanai paredzçti  122 651 eiro. 2025.gada budþetâ plânots
îstenot projektu “Upju un ezeru krastu stiprinâðanas pasâku-
mi – paskaidrojuma raksti, atzinumi prioritârajâm upçm un
ezeriem” par summu 10 000 eiro.  Tilþas pagastam pieðíirts
finansçjums elektromotora iegâdei attîrîðanas iekârtâm 1 500
eiro.

Paðvaldîbas teritoriju un mâjokïu
apsaimniekoðana

Paðvaldîbas budþetâ 2025.gadam novada teritorijas un
mâjokïu apsaimniekoðanai paredzçti  6 000 023 eiro jeb 15,47%
no paðvaldîbas pamatbudþeta izdevumiem. Ielu apgaismo-
juma uzturçðanai Balvu un Viïakas pilsçtâs paredzçti 133076
eiro. Teritoriju un mâjokïu apsaimniekoðanai paredzçti
5785885 eiro, no tiem paðvaldîbas aìentûras “San-Tex” izde-
vumi  1 780 784 eiro. 2025.gadâ ir paredzçts finansçjums
arboristu pakalpojumiem bîstamo koku zâìçðanai visâ nova-
dâ 20 309 eiro, lîdzfinansçjumam iedzîvotâjiem centralizçtâ
ûdensvada un kanalizâcijas pieslçgumiem 7 000 eiro, paðval-
dîbas lîdzfinansçjums iekðpagalmu sakârtoðanai, asfalta ieklâ-
ðanai, rotaïu laukumu izbûvei, daudzdzîvokïu mâju energo-
efektivitâtes paaugstinâðanai 24 000 eiro. Tehniskâs doku-
mentâcijas izstrâdei, projektu ideju realizâcijai ir paredzçti
150000 eiro, paðvaldîbas îpaðumu atsavinâðanas rezultâtâ
iegûto lîdzekïu sadalei paredzçti 86 123 eiro, alternatîvas
ûdensapgâdes izveidei slimnîcas vajadzîbâm Balvos paredzçti
100 000 eiro; kâ arî speciâlistu divu dzîvokïu atjaunoðanai
paredzçti 48 807 eiro.

Papildus iestâþu uzturçðanas budþetiem pieðíirts finansç-
jums: Kupravas pagastam zâles pïâvçja iegâdei 850 eiro;
apkures sistçmas atjaunoðanai un granulu apkures katla
uzstâdîðanai Baltinavas pagasta Slimnîcas ielâ 6 un divu logu
nomaiòai 16 219 eiro; Vectilþas  Sporta un atpûtas centram
apkures sistçmas  dûmvada remontam 9 193 eiro; projekta
izstrâdei centralizçtâs apkures ievilkðanai Tautas ielâ 6, Viïakas
pilsçtâ, 6 000 eiro; Medòevas pagastam dziïurbuma sûkòa
iegâdei un uzstâdîðanai 1 600 eiro; Kubulu pagastam ûdens-
vada izbûvei 10 000 eiro; baneru un karogu ar individuâlo
druku izgatavoðanai un uzstâdîðanai  Balvu pilsçtâ 6000 eiro;
strûklakas un parka tiltiòa remontam Balvu pilsçtâ 7 000
eiro; trimmera iegâdei Balvu pilsçtas teritorijas apsaimnie-
koðanai 900 eiro; filtrçjoðâ materiâla nomaiòai Bçrzpils pagas-
ta ûdensapgâdei 3 500 eiro; Rugâju apvienîbas pârvaldei skeit-
parka remontam 1 500 eiro un karjerâ “Grantskalniòi” topo-
grâfijas veikðanai, robeþzîmju nosprauðanai, atlikuðo krâjumu
aprçíina veikðanai  20 000 eiro.

Izglîtîba
Paðvaldîbas pamatbudþeta izdevumu sadaïa – izglîtîbas

iestâþu uzturçðana un ar izglîtîbu saistîto pasâkumu finan-
sçðana – plânoti 14 774 635 eiro jeb 38,09%. Paðvaldîbas
dotâcija ir paredzçta 1.-12.klaðu skolçnu brîvpusdienâm, 5-
6-gadîgo bçrnu brîvpusdienâm, kopçjais gada finansçjums
ðim mçríim ir 519 492 eiro. 1.-4. klaðu skolçnu brîvpusdienâm

no valsts budþeta lîdzekïiem – 164 282 eiro, kas daïçji sedz
çdinâðanas izmaksas. Paðvaldîbas finansçjums pedagogu
atlîdzîbas nodroðinâðanai 2025.gadâ ir paredzçts 2 063 047
eiro. Izglîtîbas iestâþu 2025.gada budþets: pirmsskolas izglîtîbas
iestâdçm 2 433 319 eiro, pamatskolâm (sâkumskolâm) –
3596433 eiro, vidusskolâm – 4 959 169 eiro, intereðu un
profesionâlâs ievirzes izglîtîbas iestâdçm – 2 024 504 eiro.
Finansçjums 282 040 eiro apmçrâ ir paredzçts Izglîtîbas
pârvaldes funkciju veikðanai, izglîtîbas pârvaldes pasâkumiem
– 52 776 eiro. 100 000 eiro paredzçti norçíiniem par citu
paðvaldîbu izglîtîbas iestâþu sniegtajiem pakalpojumiem.
Izdevumi skolçnu transporta kompensâcijâm paredzçti 6000
eiro apmçrâ. Skolas piedalâs Erasmus+ un Nord+ projektu
realizâcijâ, tiem paredzçti 101 055 eiro.  2025.gada budþetâ
plânots LL-00303 projekts “Robotikas un dronu konstru-
çðanas un pilotçðanas kompetenèu kâ sociâlâs iekïauðanas
metodes attîstîba Latgales, Visaginas un Ignalinas pârrobeþu
reìionos” par kopçjo summu 45 600 eiro. Valsts finansçjums
programmai “Latvijas skolas soma” paredzçti 35 619 eiro.
2025.gadâ notiks XIII Latvijas Skolu jaunatnes dziesmu un
deju svçtki, tiem paredzçti  44 879 eiro.

Skolçnu pârvadâjumiem ir paredzçti 432 623 eiro. Bezemi-
siju  transportlîdzekïa iegâdei skolçnu pârvadâðanai Balvu
novadâ paredzçti 566 180 eiro, no tiem 190 180 eiro – paðvaldî-
bas finansçjums no aizòçmuma lîdzekïiem.

Papildus iestâþu uzturçðanas budþetiem pieðíirts finan-
sçjums: Izglîtîbas pârvaldei  datortehnikas iegâdei  izglîtîbas
iestâdçm 50 000 eiro;  pirmsskolas izglîtîbas iestâdei “Pîlâdzîtis”
veïas maðînas un zâles pïâvçja iegâdei 4 999 eiro;  pirmsskolas
izglîtîbas iestâdei “Sienâzîtis” zâles pïâvçja iegâdei  400 eiro;
Balvu sâkumskolai sporta zâles signalizâcijas pults pârbaudei,
tîrîðanai un pievienoðanas darbiem galvenajai pultij 20 000
eiro; Balvu Valsts ìimnâzijai servera iegâdei 1565 eiro; Rekavas
vidusskolai dizainu  un tehnoloìijas kabineta remontam un
sanitârâ mezgla  izveidei kokapstrâdes telpâs 2 230 eiro; Viïakas
vidusskolâ automâtiskâs ugunsdzçsîbas sistçmas iekârtu
sakârtoðanai 15 000 eiro un Balvu Profesionâlâs un vispâriz-
glîtojoðâs vidusskolas sporta zâles jumta remonta projekta
izstrâdei 10 000 eiro.

Veselîba
Veselîbas iestâþu uzturçðanai paredzçti 159 758 eiro, kas ir

0,41% no paðvaldîbas pamatbudþeta izdevumiem. Novadâ
darbojas deviòi feldðeru – veselîbas punkti un zobârstniecîbas
kabinets, kas daïçji tiek finansçti no valsts budþeta medicîniskâ
personâla atlîdzîbas apmaksai un telpu uzturçðanai.

* Turpinâjums 12.lpp.

Izdevumi 2025.gadâ
38 793 858 eiro

Izglîtîba 38,09%

Sociâlâ aizsardzîba 16,1%

Teritorijas, mâjokïu apsaimniekoðana 15,47%

Ekonomiskâ darbîba 11,47%

Vispârçjie valdîbas dienesti 9,26%

Atpûta, sports, kultûra, reliìija 6,74 %

Sabiedriskâ kârtîba un droðîba 1,03%

Vides aizsardzîba 0,63%

Veselîba 0,4%

                     Saistîbas
 Paðvaldîbai ir 119 aizòçmumu lîgumi,
no tiem 2025.gadâ beigsies atmaksa
8 lîgumiem. Balvu novada paðvaldîbas
saistîbu apjoms ir 27 280 431 eiro.
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Pieòem Balvu novada paðvaldîbas budþetu
Balvu novada domç

Atpûta, sports, kultûra un reliìija
Atpûtas, sporta, kultûras un reliìijas izdevumiem paðvaldîbas 2025.gada

budþetâ paredzçts finansçjums 2 614 324 eiro jeb 6,74% no kopçjiem
pamatbudþeta izdevumiem. Sporta infrastruktûras nodroðinâðanai novadâ
ir paredzçti 217 094 eiro, t.sk. Ziemeïlatgales sporta centra pasâkumiem
paredzçti 32 664 eiro.  Bibliotçku uzturçðanai ir paredzçti 567484 eiro.
Novada muzeju uzturçðanai paredzçti 242 612 eiro. Kultûras namu izde-
vumu finansçðanai paredzçti 807247 eiro, no tiem 302 491 eiro ir paredzçti
Balvu Kultûras un atpûtas centram. Balvu Kultûras un atpûtas centrâ
paredzçti kultûras pasâkumi visa gada garumâ par kopçjo summu 77 206
eiro, t.sk. paðvaldîbas dotâcija ir 31 352 eiro. Kultûras pârvaldes un tâs
struktûrvienîbu uzturçðanai un pasâkumiem  paredzçti  596 614 eiro,
kultûras pârvaldes pasâkumiem – 42 349 eiro.  Sabiedrisko attiecîbu
pasâkumiem ir paredzçti 65 300 eiro.

2025.gadâ paðvaldîba plâno realizçt arî projektus, kas ir nozîmîgi novada
atpazîstamîbas veicinâðanai – “8.Starptautiskais mâkslas plençrs Valdis
Buðs 2025” par lîdzfiniðçjuma summu lîdz 4000 eiro un projekta “Militârais
mantojums II” par summu 3 999 eiro.

2025.gada budþetâ ir paredzçts finansçjums nevalstisko organizâciju
projektu lîdzfinansçjumu vai priekðfinansçjumu atbalstam un kultûras
pieminekïu uzturçðanai  – 15 775 eiro.

Papildus iestâþu uzturçðanas budþetiem pieðíirts finansçjums:
Lazdukalna saietu nama skatuves un deju zâles grîdas atjaunoðanai  6 317
eiro; Balvu Kultûras un atpûtas centram èetru dinamisko vokâlo mikrofonu
iegâdei  480 eiro un arhîva skapju iegâdei kultûras pârvaldei  800 eiro.

Sociâlâ aizsardzîba
Sociâlajai aizsardzîbai 2025.gadâ ir plânoti 6 559 111  eiro jeb 16,91%

no kopçjiem pamatbudþeta izdevumiem. No paðvaldîbas finansçjuma
sociâlajai aizsardzîbai 1 303 047 eiro paredzçti pabalstiem un palîdzîbai
paðvaldîbas maznodroðinâtajiem iedzîvotâjiem, valsts daïçji kompensç
mâjokïa pabalstu izmaksas. Pansionâta ”Balvi” darbîbas nodroðinâðanai
paredzçti 1 817 804 eiro. Rugâju Sociâlâs aprûpes centra uzturçðanai
paredzçti 348 217 eiro, Viïakas Sociâlâs aprûpes centram 344 311 eiro,
Ðíilbçnu sociâlâs aprûpes mâjai 229 815 eiro. Sociâlo aprûpes centru
uzturçðanai no paðvaldîbas finansçjuma ir paredzçti 551 328 eiro.
Sociâlajiem pakalpojumiem paredzçti 323 666 eiro, sociâlo mâju
uzturçðanai 22 149 eiro, sociâlâs pârvaldes funkciju nodroðinâðanai 700
714 eiro, tai skaitâ automaðînas iegâdei 31 908 eiro, bâriòtiesai 251 064
eiro. Sociâlâs pârvaldes un bâriòtiesas darbiniekiem ir paredzçta veselîbas
apdroðinâðana. 2025.gadâ turpinâs projekti – Asistenta pakalpojumi perso-
nâm ar invaliditâti 685 761 eiro, profesionâlâ sociâlâ darba attîstîba
paðvaldîbâs 21 420 eiro. Deinstitucionâlizacijas projekta rezultâtâ darbojas
trîs  sociâlo pakalpojumu centri: Dienas aprûpes centrs Benislavâ – 82 926
eiro, Dienas aprûpes centrs un grupu dzîvokïi Viïakâ – 140 092 eiro,
Daudzfunkcionâlais centrs Balvos – 265 255 eiro.

Papildus iestâþu uzturçðanas budþetiem pieðíirts finansçjums: Viïakas
Sociâlâs aprûpes centram profesionâlâs veïasmaðînas  iegâdei 5 348 eiro
un Ðíilbçnu sociâlâs aprûpes mâjai veïas þâvçtâja iegâdei  3 600 eiro.

Ziedojumu un dâvinâjumu izdevumi paredzçti  Balvu Novada muzejam
1160 eiro un  ebreju kapu sakârtoðanai 1246 eiro.

Saistîbas
Uz 2025.gada 1.janvâri paðvaldîbai ir 119 aizòçmumu lîgumi, no tiem

2025.gadâ beigsies atmaksa 8 lîgumiem. Balvu novada paðvaldîbas saistîbu
apjoms ir 27 280 431 eiro. 2025.gadâ paðvaldîbas aizòçmumu atmaksa
paredzçta par  3 277 010 eiro, t.sk. 2 470 531 eiro pamatsummu atmaksa,
procentu un apkalpoðanas maksâjumi ir 806 479 eiro.

Budþeta ieòçmumi
Paðvaldîbas pamatbudþeta ieòçmumus veido nodokïu ieòçmumi

– iedzîvotâju ienâkuma, nekustamâ îpaðuma nodoklis, azartspçïu
nodoklis; nenodokïu ieòçmumi, kuros ietilpst paðvaldîbu nodevas,

naudas sodi, ieòçmumi no paðvaldîbas îpaðuma pârdoðanas, kâ

arî citi nenodokïu ieòçmumi; transfertu ieòçmumi (maksâjumi) no

valsts un paðvaldîbu budþetiem un budþeta iestâþu maksas

pakalpojumu ieòçmumiem.

Paðvaldîbas pamatbudþeta vislielâkâ ieòçmumu sadaïa ir valsts budþeta
transferti, 2025.gada budþetâ tie ir 18 261 306 eiro jeb 49,11% no pamatbu-
dþeta ieòçmumiem, no tiem saòemtie valsts budþeta transferti noteiktam

* Sâkums 11.lpp.

Tu savus gadus kamolâ satini

Ar dzîpariem mîïiem un siltiem.

Labus vârdus mums dzîvei atstâji

Un aizgâji lîdzi mûþîbas vçjiem.

  (A.Âre)

Klusa un patiesa lîdzjûtîba Annai
Jermacânei un tuviniekiem, mîïo

MÂMIÒU mûþîbas ceïâ pavadot.

  Sandra, Ìeòuks, Astrîda, Maldra

Dvçselîte dodas dusçt...

Gaismu apkârt starojusi,

Krusta zîmi pârmetusi

Pasaulei un bçrnu bçrniem...

Mierinâjuma un atbalsta vârdi mûsu
kaimiòienei Annai Jermacânei un
tuviniekiem, MÂTI, VECMÂMIÒU,

VECVECMÂMIÒU mûþîbas ceïâ
pavadot.

Pçtera Mièuïa un Olgas Zelèas
ìimenes

Craftwood pçrk meþa îpaðumus,
cena no 1500-10000 EUR/ha.

Tâlr. 26360308.

iepçrk mâjlopus.mâjlopus.mâjlopus.mâjlopus.mâjlopus.
Samaksa tûlîtçja. Labas cenas.

Tâlr. 29411033.

Z.s “Strautiòi”

 Pçrk

Skaldîta malka. Cena

 37 EUR/berkubâ. Piegâdes apjoms

lîdz 7 berkubiem. Ir sausâ.

Tâlr. 25543700.

Pârdod skaldîtu, sausu bçrza

malku.  Tâlr. 29166439.

Pârdoðanâ skaldîta malka, krava –

13 berkubi. Tâlr. 26189956.

Pârdod Latvijâ audzçtu cûkgaïu.

Bezmaksas piegâde.

Tâlr. 20305564.

mçríim ir 8 688 014 eiro jeb 23,36%, no valsts budþeta iestâdçm saòemtie

transferti ES politikas instrumentu un pârçjâs ârvalstu finanðu palîdzîbas

lîdzfinansçtâjiem projektiem 2 484 781 eiro  jeb 6,68%, saòemtâ dotâcija

no paðvaldîbu finanðu izlîdzinâðanas fonda  7 088 511 eiro jeb 19,06 % no

visiem pamatbudþeta ieòçmumiem. Valsts budþeta transfertu noteiktam

mçríim palielinâjums pret 2024.gada sâkuma plânu ir 1 271585 eiro, kas

ir 17,15%, tajâ skaitâ mçrídotâcijas pamata un vispârçjâs izglîtîbas iestâþu

pedagogu darba samaksai pieaugums par 2,6%, intereðu izglîtîbas

pedagogu darba samaksai pieaugums par 17,45%, 5-6-gadîgo bçrnu

apmâcîbai pedagogu darba samaksai samazinâjums par 8,42%. Valsts

budþeta dotâcija 1.-4.klaðu çdinâðanai plânota 164 282 eiro atbilstoði

skolçnu skaitam izglîtîbas iestâdçs un mâcîbu dienu skaitam 2025.gadâ.

Valsts dotâcija feldðeru – veselîbas punktu uzturçðanai tiek plânota 135

837 eiro gadâ, zobârstniecîbas kabineta darbîbai 21 967 eiro. Paðvaldîbu

autoceïu (ielu) fonda uzturçðanai valsts dotâcija ir 1 029 588 eiro, kas ir

lielâka nekâ 2024.gadâ (par 66 453 eiro), tai skaitâ valsts dotâcija trim

paðvaldîbas pâròemtajiem no valsts ceïu posmiem 62 399 eiro. Valsts

dotâcija profesionâlâs ievirzes izglîtîbas pedagogu darba samaksai  mûzikas

un mâkslas skolâm 554 359 eiro un  sporta skolai 393 332 eiro.

Nodokïu ieòçmumi 2025.gadâ tiek plânoti 12 538 129 eiro jeb 33,72%

no pamatbudþeta ieòçmumiem, kas ir par 1,38 % lielâki nekâ 2024.gadâ

(12 367 125 eiro). Iedzîvotâju ienâkuma nodoklis 2025.gadam ir plânots

11 412 338 eiro apmçrâ, kas ir par 220 198 eiro vairâk nekâ 2024.gadâ

(11192 140 eiro). Nekustamâ îpaðuma nodokïa ieòçmumi ir plânoti

1068791 eiro apmçrâ, t.sk. parâdu samaksa 105 000 eiro. Nekustamâ

îpaðuma nodokïa ieòçmumi plânoti,  balstoties uz 2024.gada izpildi. Dabas

resursu nodokïa ieòçmumi ir 50 000 eiro apmçrâ. Azartspçïu nodoklis

(atbilstoði normatîvo aktu izmaiòâm ieskaitâms paðvaldîbas budþetâ)

plânots 7 000 eiro.

Budþeta iestâþu ieòçmumi (ieòçmumi no budþeta iestâþu sniegtajiem

pakalpojumiem, par îpaðuma nomu un îri u.c. maksas pakalpojumiem)

plânoti 5 629 988 eiro, kopçjos ieòçmumos to îpatsvars ir  15,14%. Ir

plânota maksa par izglîtîbas pakalpojumiem 139 443 eiro – vecâku maksa

par pirmsskolas izglîtîbas iestâþu çdinâðanas pakalpojumiem un

profesionâlâs ievirzes izglîtîbas iestâþu pakalpojumiem. Ieòçmumi par

nomu un îri tiek plânoti 586 154 eiro apmçrâ, t.sk. par nedzîvojamâ

nekustamâ îpaðuma nomu 173 033 eiro, zemes nomu 350 000 eiro atbilstoði

noslçgtajiem lîgumiem un parâdiem. Maksas pakalpojumu ieòçmumi par

personu uzturçðanos sociâlâs aprûpes iestâdçs plânoti 2 141 352 eiro, kurâ

ir  gan klientu pensijas, gan apgâdnieku maksas un citu paðvaldîbu maksa

par saviem iedzîvotâjiem. Ieòçmumi par biïeðu realizâciju kultûras

pasâkumos  ir plânoti 88 859 eiro, ieòçmumi par komunâlo pakalpojumu

sniegðanu novada teritorijâ plânoti 1 473 802 eiro, apsaimniekoðanas

maksa 859 994 eiro, îres maksa 60 656 eiro. Pârçjie maksas pakalpojumi,

ko sniedz paðvaldîbas iestâdes, plânotas 316 690 eiro apmçrâ, tajâ skaitâ

par peldbaseina pakalpojumiem 100 000 eiro, darbinieku çdinâðanu

izglîtîbas un sociâlâs aprûpes iestâdçs 45 489 eiro, citi maksas pakalpojumi

139 763 eiro.

Paðvaldîbu budþeta transferti 2025.gada budþeta ieòçmumos veido

0,40% jeb 150 000 eiro, kas ir citu paðvaldîbu transferti par izglîtîbas pakal-

pojumiem.

Nenodokïu ieòçmumi 2025.gadam ir plânoti 598 844 eiro, kas ir

1,61% no pamatbudþeta ieòçmumiem, t.sk. ieòçmumi no paðvaldîbas

îpaðuma pârdoðanas 530 000 eiro atbilstoði 2024.gada izpildei, paðvaldîbas

nodevas un soda naudas 15 585 eiro apmçrâ.

Kopçjie plânotie pamatbudþeta finanðu resursi ir  42 256  539

eiro, kas sastâv no pamatbudþeta plânotajiem ieòçmumiem 37 186 267

eiro, plânotajiem aizòçmumiem no Valsts kases 1 023 633 eiro, atlikuma

uz gada sâkumu 4 044 226 eiro, ziedojumu un dâvinâjumu atlikums uz

gada sâkumu ir 1 893 eiro, ziedojumu un dâvinâjumu ieòçmumi 520 eiro.

 Lîdzjûtîbas

 Pârdod

Apgûsti metinâtâja profesiju mâcîbu centrâ BUTS Balvos,
maksâjot tikai 5% no summas jeb 158,25 EUR!

Nodarbinâtâm personâm, kuras sasnieguðas 18 gadu vecumu, ir iespçja

saòemt finansçjumu profesionâlâs tâlâkizglîtîbas programmu apguvei!

Lîdzmaksâjums ir tikai 5% no kopçjâs mâcîbu maksas (95% sedz ES fondi un

valsts). 

Pieteikðanâs 640 stundu metinâðanas apmâcîbu programmâm:

Lokmetinâtâjs MIG – https://stars.gov.lv/programma/97

Rokas lokmetinâtâjs MMA – https://stars.gov.lv/programma/98
Teorija notiks attâlinâti MS Teams platformâ 2x nedçïâ, vakaros 18.00 -

21.00, bet praktiskâs mâcîbas – klâtienç Balvos, Brîvîbas 47.

Sîkâka informâcija pa tâlr. 27898038 vai e-pastâ: gulbene@buts.lv.

 Reklâma


